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معاون صنایع عمومی صمت خبر داد:

حذف هزینه تامین اجتماعی 
در واردات ماشین آلات

کاهش ۶۰ درصدی 
معاملات مسکن در تهران 

معافیت های مالیاتی 
دانش بنیان ها برای صنعتی سازی
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سرمقاله

سرمایه گذاری لازمه 
رشد اقتصادی

رشــد اقتصادی متکی به 
ســرمایه گــذاری مثبت 
خالص است. براین اساس 
در کشاکش تولید یک نرخ 
استهلاک در ســرمایه را دارا هســتیم و با میزان 
ورودی در سرمایه گذاری رو به رو می باشیم. اگر 
استهلاک را از فرآیند سرمایه گذاری و متغیر سیال 
سرمایه گذاری کسر نکنیم، با ســرمایه گذاری 
ناخالص رو به رو خواهیم بود. شایان ذکر است تا 
بگوییم که اگر میزان برآیند این ســرمایه گذاری 
صفر باشد، سرمایه گذاری ناخالص نیز صفر خواهد 
بود. افزون براین اگر هیچ سرمایه گذاری ورود پیدا 

نکند، سرمایه گذاری...

  عبدالمجیــد شــیخی، 
اقتصاددان
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معاون علمی رییس جمهور خبر داد:

استقرار ۷۰ دانش بنیان 
در بزرگ ترین کارخانه 

نوآوری

جریمه مالیاتی در خصوص بانک ها دریافت نشده است

تسریع  تولید  و  افتتاح  مسکن
صفحه2

صفحه3

جذب ۹.2 میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی 
در   دولت   سیزدهم   محقق   شد؛

معاون علمی رییس جمهور گفت: براساس موافقت 
نامه با سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران، اولین 
و بزرگ ترین »کارخانه نوآوری سخت افزاری« تحت 
عنوان کارخانه سبز گسترش راه اندازی  می شود. روح 
الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه امضای توافقنامه 
با ایدرو )سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران( 
که امروز در محل معاونت علمی برگزار شد، در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران از نظر من یکی از ذخیره های فناوری 
و صنعتی کشــور بوده که دارای تجربه های موفق 
و نیروی انسانی بسیار توانمند اســت. وی با اشاره 
به اینکه همه صنعتگران کشور و صاحبان صنایع، 
ایدرو را یک مجموعه موفق و پیشــرو در توســعه 
صنعتی می شناسند، گفت: این موافقتنامه در سه 
حوزه صورت گرفته است؛ نخست انجام چند پروژه 
پیشران و کلان با یکدیگر است که ما با شرکت های 
دانش بنیان و ایدرو با نیروی انسانی توانمند خود در 
این پروژه ها مشارکت داریم، دوم ایجاد پلتفرم هایی 
برای توسعه بازار و صادرات شرکت های دانش بنیان 
و سوم ایجاد پلتفرم های خدمت رسانی به شرکت 
ها شامل کارخانه های نوآوری جدید است. معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور 
خاطرنشان کرد: در کشــور هرچه کارخانه نوآوری 
وجود دارد از جنس نرم افزاری است که انشاالله در 
همین دولت سیزدهم اولین و بزرگ ترین »کارخانه 
نوآوری سخت افزاری« تحت عنوان کارخانه سبز 
گسترش برای اسکان و استفاده ۷۰ شرکت دانش 
بنیان که در حوزه سخت افزاری نوآوری دارند، افتتاح 
خواهد شد. دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان رئیس جمهور در سامان دهی و توسعه 

زیرساخت های فناوری و نوآوری...

اجتماعی

دبیر مرجع ملی حقوق کودک توضیحاتی در خصوص 
شــیوه نامه مراقبت موقت از کودکان و نوجوانان بی 
سرپرست و بدسرپرست و آیین نامه قانون حمایت از 

این کودکان ارایه کرد.
ســیدعلی کاظمی درباره آئین نامه قانون حمایت از 
کودکان بی سرپرست و بدسرپرست گفت: این آئین نامه 
در فروردین ماه سال جاری با همکاری وزارت کشور، 
وزارت رفاه و تلاش وزیر دادگستری تصویب شد و پس 
از تصویب این آئین نامه، شرایط واگذاری کودکان بی 
سرپرست و بدسرپرست به نوشتن یک شیوه نامه در 

وزارت دادگستری منوط شد.
وی افزود: برای نوشتن این شیوه نامه به موجب آئین 
نامه مذکور سه ماه وقت داشتیم ولی با توجه به اینکه 
اختلاف نظر زیاد بــود در تاریخ اول شــهریورماه به 
بهزیستی و سایر دســتگاه های مرتبط ابلاغ شد. از 
تاریخی که ابلاغ شد ســازمان بهزیستی مقدماتی را 
انجام داد، از جمله اینکه ســامانه خود را طبق شیوه 
نامه اصلاح کرد. ما کارگاه های آموزشــی و جلسات 
توجیهی را با کارشناسان مسؤول و بهزیستی تشکیل 
دادیم. مراکز بهزیستی می توانند از طریق شیوه نامه 
مراقبت موقت از کودکان و نوجوانان بی سرپرست و 
بدسرپرست برای واگذاری این کودکان استفاده کنند.
معاون وزیر دادگستری ادامه داد: حدود ۱۰ هزار کودک 

در مراکز بهزیســتی و مراکز غیردولتی تحت نظارت 
بهزیستی نگهداری می شوند. ما امیدواریم با اقدامات 
انجام شده شــاهد این باشــیم که مراکز بهزیستی 
تخلیه شــود و کودکان بی سرپرست و بدسرپرست 
به خانواده های متقاضی واگذار شــوند. از طرفی هم 
کودکان دیگری که متقاضی حمایت هســتند را در 
این چرخه قرار بدهیم. با اجرای این شیوه نامه مراکز 
نگهداری از حالت نگهداری محض خارج می شوند و به 
یک پل ارتباطی بین خانواده مراقب و مراکز بهزیستی 

تبدیل می شوند.
کاظمی با بیــان اینکه واگذاری موقــت کودکان بی 
سرپرست و بدسرپرســت به فرزندخواندگی منجر 
می شــود، گفت: در ۷۰ درصد موارد این واگذاری ها 
به فرزندخواندگی منتهی می شــود؛ البته شاید در 
همان ابتدای کار به فرزندخواندگی منتهی نشــود 
ولی زمانی که کودک به خانواده ســپرده می شود و 
شــرایط خوب بین خانواده و کودک برقرار می شود 
خانــواده متقاضی فرزندخواندگی می شــود. تلاش 
این اســت که اقدام نگهداری موقت زمینه ای باشد 
که یا باعث بازگرداندن کــودک به خانواده اصلی اش 
شــود و خانواده اش اصلاح شــوند یا اینکه شرایط 
 واگذاری به فرزندخواندگی و مراقبت های جایگزین 

دراز مدت تر فراهم شود.

رئیس سازمان سینمایی کشور در جلسه شورای معاونین و 
مدیران این سازمان از حمایت سازمان سینمایی از تولیدات 
آثار مستند، کوتاه، انیمیشن و سینمایی خبر داد. به گزارش 
اداره کل روابط عمومی سازمان ســینمایی، نود و سومین 
جلسه شورای معاونین و مدیران سازمان سینمایی با حضور 
محمد خزاعی در سالن شــهید آوینی برگزار شد. در این 
جلســه محمد خزاعی ضمن تاکید بر اینکه تولید محتوا با 
موضوع » غزه « از دغدغه های ســازمان ســینمایی است، 
گفت: نسل کشی که امروز در این سرزمین توسط اشغالگران 
قدس در حال انجام است، از اتفاقات نادر تاریخ بشریت است 
و صدای کشتار زنان و کودکان مظلوم فلسطین آرامش را 

از جهان گرفته اســت. وی ادامه داد: دامنه این جنایات به 
حدی است که توسط روشــنفکران، آزادی خواهان و مردم 
عدالت خواه جهان محکوم شده است در حالیکه رسانه های 
تحت سیطره صهیونیسم کوشــیده اند تا حقیقت را وارونه 
جلوه دهند. وی افزود: جامعه سینمایی ایران، هنرمندان و 
 سینماگران شاخص کشور نیز همصدا با جامعه جهانی تاسف 
خود را ابراز داشــته اند. خزاعی اضافه کرد: در همین راستا، 
ســازمان ســینمایی به منظور ثبت و ضبط این مقطع از 
تاریخ سرزمین فلســطین از آثار تصویری)کوتاه، مستند، 
انیمیشن و سینمایی( با محوریت روایت و انعکاس جنایات 

صهیونیست ها در غزه حمایت می کند.

با اعلام فراخوان بنیاد فرهنگی البرز ثبت نام شصت 
و دومین ســال جایزه البــرز، )نوبــل ایرانی( ویژه 
دانشمندان جوان، فناوران، طلاب و دانشجویان به 

طور رسمی آغاز شد. 
براساس اعلام دبیرخانه جایزه البرز ۱۴۰۳ )بخش 
نخبگانی( وابسته به ســازمان اوقاف و امور خیریه 
علاقمندان می توانند با مراجعه به سایت جایزه البرز 
به نشانی )بخش جایزه نخبگانی(، نسبت به دریافت 
و مطالعه شیوه نامه جایزه البرز ۱۴۰۳ در هر بخش 
مبادرت کنند و در صورت واجد شــرایط بودن، در 

ســامانه جایزه البرز ثبت نام و مدارک را بارگذاری 
کنند.  بر هممین اساس زمان آغاز ثبت نام در رقابت 
جایزه البرز موسوم به نوبل ایرانی، از یکم آذرماه ۱۴۰۲ 
به مدت یک  ماه تعیین شده است که با توجه به لزوم 
پالایش مستندات دریافتی و راستی آزمایی آنها از 
طریق استعلام از مراجع ذیربط و انجام داوری، مشابه 
سنوات گذشته، این زمان به هیچ عنوان تمدید نشده 
و ۳۰ آذرماه سایت بسته خواهد شد؛ لذا داوطلبان 
واجد شرایط، ثبت نام و بارگذاری مدارک خود را به 

روزهای پایانی موکول نکنند. 

عضو کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
گفت: کشورهای اســلامی برای توقف جنایات 
رژیم صهیونیستی در غزه باید با یکدیگر همصدا 

شوند.
علی اصغر خانی با اشــاره به ســخنرانی رئیس 
جمهور در اجلاس سران کشورهای عضو سازمان 
همکاری اسلامی در ریاض در راستای ضرورت 
توقف جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم غزه، 
بیان کرد: از ابتدای حمله اسرائیل به غزه مشخص 
بود که آمریکایی ها پشت این جنایت هستند فلذا 
این جنایت با چراغ سبز و پشتیبانی آمریکایی ها 
در حال انجام است. حضور مســئولان رده اول 
آمریکا در تل آویو نیز حاکی از پشتیبانی آمریکا 
از این جنایت است. اسرائیل به تنهایی توان انجام 
این جنایت را ندارد و توان نظامی چندانی ندارد.

وی در ادامه اظهار کرد: متاســفانه کشورهای 
اسلامی نیز حالت انزوا دارند. شاید برخی از این 
کشورها موافق حمله به غزه بوده و از رفتار آنها نیز 
مشخص است اما کشورهای اسلامی که موافق 
این جنایت نیستند، منزوی هستند و صرفا با یک 

جلسه و محکومیت ساده از کنار این جنایت عبور 
کردند. همه این ها برای مردم غزه مضر اســت. 
همان طور که آمریکا و انگلیس تمام قد ایستاده و 
از جنایات رژیم صهیونیستی حمایت می کنند، 
کشورهای اســلامی نیز باید محکم بایستند و 

جلوی جنایت را بگیرند.
نماینده مردم شاهرود در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: انزوای کشــورهای اسلامی نوعی 
چراغ سبز به آمریکا و خیانت به آرمان فلسطین 
اســت. امروز هیچ انســانی در دنیــا نمی تواند 
جنایت رژیم صهیونیستی را توجیه کند. حمله 
به بیمارســتان و مجموعه های خدمات رسان و 
قطع آب و برق و گاز جنایت علیه بشریت است. 

این جنایت جنگی فوق العاده است.
این عضو کمیســیون عمران مجلــس در ادامه 
تاکید کرد: در هیچ قانونی اجازه داده نشــده که 
به بیمارســتانی که هزاران بیمــار و مجروح در 
آن هستند، حمله شود. سازمان ملل نیز به یک 
سازمان بی خاصیت تبدیل شده و هیچ کارآیی 

ندارد.

رئیس جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر شکست رژیم 
صهیونیســتی در غزه، گفت که موضوع فلسطین به 
همه مسلمانان جهان مربوط می شود. آیت الله »سید 
ابراهیم رئیســی« رئیس جمهور ایران در گفت وگو با 
رســانه های محور مقاومت از لبنان، عراق و یمن اعلام 
کرد که رژیم صهیونیستی به هیچ پیروزی نرسیده است 
و قتل عام زنان و کودکان پیروزی نیست. رئیس جمهور 
ایران در ادامه خاطرنشان کرد موضوع فلسطین به همه 
مسلمانان جهان مربوط می شود. رئیس جمهور درباره 
عملیات مقاومت فلسطین نیز گفت: عملیات هفت اکتبر 
شکستی حیثیتی برای رژیم صهیونیستی بود، هیمنه 
این رژیم شکسته شد و تمام محاسبات دشمن را محو 
کرد. این عملیات شکست نظامی، امنیتی و اطلاعاتی 
رژیم صهیونیستی بود. رئیســی با بیان اینکه تحلیل 
عملیات ۷ اکتبر بدون توجه به پیشینه قضایای فلسطین 
خطاست، گفت: طاقت فلسطینیان به دلیل ظلم های 
پی در پی طاق شده بود. آنچه مردم و جوانان فلسطین و 
غزه انجام دادند دفاع مشروع از حق خودشان بوده است. 
رئیس جمهور در ادامه گفت: اهانت به مسجد الاقصی و 
کشتار مردم توسط رژیم صهیونیستی خصوصا در این 
چند وقت اخیر دلیل این عملیات بوده است. آنچه که 
مردم و جوانان فلسطین و غزه انجام دادند در ادامه دفاع 

مشروع از حق خودشان بوده است.
رئیسی تصریح کرد: ملتی که خانه شان را غصب کنند 
و خانواده شــان را اسیر کنند و به شــهادت برسانند و 
مزارعشان را خراب کنند، با هر منطقی چه انسانی چه 
اسلامی و کنوانسیون بین المللی حق دفاع مشروع از خود 
را دارد. رئیس جمهور با اشاره به نقش آمریکا در جنگ 

غزه گفت: بعد از عملیات هفتم اکتبر رژیم صهیونیستی 
فروریخت و آمریکایی ها آن ها را سرپا نگه داشتند.  دلیل 
اینکه آمریکایی ها و کشــورهای غربی برای حضور در 
سرزمین های اشغالی از هم پیشی می گرفتند این بود 

که نگرانی جدی پیدا کرده بودند.
رئیسی افزود: بعضی از مسئولین غربی این نگرانی را به 
زبان آوردند و به بعضی از سران منطقه گفتند ما احساس 
کردیم که در یــک آن رژیم صهیونیســتی فروریخت. 
آمریکایی به همین دلیل احساس کردند با تمام قوا چه با 
تسلیحاتشان چه با حضورشان و چه با رسانه هایشان برای 
کمک به رژیم صهیونیستی به میدان بیایند. رئیس جمهور 
با اشاره به شکست رژیم صهیونیستی در غزه گفت: رژیم 
صهیونیستی به دلیل تصرف غزه و نابودی حماس وارد نوار 
غزه شد که در هیچکدام تا به امروز موفقیتی نداشته است. 
کشتن زن و کودک پیروزی نیست. اسرائیل به هیچ یک 
از اهداف خود در تصرف غــزه و حذف مقاومت به نتیجه 
نرسید. رئیسی به نفرت بی سابقه مردم جهان از جنایات 
رژیم صهیونیســتی در غزه اشــاره کرد و گفت: فضای 
ضدصهیونیســتی به وجود آمده در جهان بی نظیر و در 
نتیجه جنایات خود اسرائیل است. کشتن زنان و کودکان 
یک فضای نفرت علیه صهیونیست در جهان ایجاد کرده 
است که تا امروز مسبوق به سابقه نبوده است. رئیس جمهور 
تصریح کرد: اسرائیل در حذف مقاومت شکست خورد و 
رژیم صهیونیســتی امروز در مقابل افکار عمومی جهان 
است. رئیسی به شکست های میدانی رژیم صهیونیستی 
در نبرد با رزمندگان مقاومت فلسطین در غزه نیز اشاره 
کرد و گفت: بنا بر اخباری که داریم، خسارت های رژیم 

صهیونیستی بسیار سنگین بوده است.

کشورهای اسلامی برای توقف جنایات غزه همصدا شوند۱۰ هزار کودک بی سرپرست در مراکز بهزیستی هستند

کشتن زن و کودک پیروزی نیست

سياسیفرهنگی 

از تولید فیلم با موضوع غزه حمایت می شود

ثبت نام جایزه نوبل ایرانی ۱4۰3 آغاز شد

آگهی تجدید مزایده عمومی )نوبت اول( 
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/۲9۲/د مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۲8 موضوع ابلاغ بند ۲ صورتجلسه شماره ۱۲۱ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۳ شورای اسلامی شهر اندیشه، نسبت به واگذاری امتیازه بهره برداری از 5۱ 

غرفه بازار روز زیتون به مدت سه سال و به صورت یکجا از طریق مزایده عمومی به اشخاص حقیقی و حقوقی واجد شرایط اقدام نماید. 
۱- مبلغ پایه شرکت در مزایده اجاره:  مبلغ پایه کارشناسی شده طبق گزارش کارشناس رسمی دادگستری به شماره ۱۴۰۱/۲۰۴ مورخ ۱۴۰۲/۰۴/۰۲ به شرح ذیل می باشد: 

مبلغ پایه اجاره سال سوم مبلغ پایه اجاره سال دوم مبلغ پایه اجاره سال اول ردیف

۳۲/۴۲۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۲۷/۰۳6/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۲۲/5۲۴/۰۰۰/۰۰۰ ریال ۱
تبصره۱: در هنگام عقد قرارداد) باتوجه به نظریه کارشناس رسمی دادگستری( اجاره بهای سال دوم با ۲۰ درصد افزایش نسبت به سال اول و اجاره بهای سال سوم با ۲۰ درصد افزایش نسبت سال دوم خواهد یافت.

تبصره2: مبلغ پایه اعلام شده صرفا بابت اجاره می باشد و سایر هزینه ها )کلیه کسورات قانونی، هزینه شارژ مشاعات، انشعابات آب، برق، گاز و ...( بر عهده برنده مزایده خواهد بود. 
۲- تضمین شرکت در مزایده:  سپرده شرکت در مزایده ۴/۰99/۲۰۰/۰۰۰ ریال می باشد که می بایست تا پایان مهلت تسلیم پیشنهاد قیمت به یکی از صورت های ذیل به واحد دبیرخانه شهرداری تسلیم و شماره ثبت پاکت الف را دریافت نمایید.

الف( رسید بانکی واریز وجه مزبور به شماره حساب سپرده ضمانت شرکت در مزایده ۰۱۱۳99۴۴56۰۰۱ نزد بانک ملی شعبه شهر اندیشه کد ۲۴۱۷ 
ب(ضمانت نامه بانکی

تبصره ۱: ضمانت نامه ارائه شده می بایست در زمان بازگشایی پاکات مزایده دارای اعتبار بوده و برای مدت سه ماه دیگر نیز قابل تمدید باشد.
تبصره2: به پیشنهادهایی که سپرده شرکت در مزایده آنها به غیر از موارد فوق باشد ترتیب اثر داده نخواهد شد.

۳- مهلت و محل دریافت اسناد مزایده:  از تاریخ انتشار آگهی لغایت پایان ساعت اداری یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰9/۱۲ و محل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت www.setadiran.ir می باشد.
۴- مهلت و محل تسلیم پیشنهادات:  متقاضیان می بایست تاپایان ساعت اداری روزچهارشنبه مورخ ۱۴۰۲/۰9/۲۲ پیشنهاد قیمت خود را در سامانه تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir  بارگذاری نموده و اصل ضمانت نامه را به واحد 

دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت نمایند. 
تبصره: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد )ب( و )ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است. در جلسه بازگشایی پاکت های )ب( و )ج( اسناد فیزیکی)کاغذی( و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.

5- مدارک لازم جهت دریافت اسناد مزایده:  متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت در مزایده اقدام نمایند.
6- زمان بازگشایی پیشنهادها:  روز شنبه مورخ ۱۴۰۲/۰9/۲5 می باشد.

۷- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.
8-هزینه درج آگهی در روزنامه به عهده برنده مزایده می باشد.

بهروز کاوریانی، شهردار شهر اندیشه
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۰9/۰۴ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۰9/۱۱ 



اقتصاد2
ایران

عملکرد موفق بانک مرکزی در 
کنترل نرخ ارز

کارشناس مســائل ارزی با بیان اینکه بازارها 
در چند ماه گذشته با ثبات بوده و  همین روند 
برای ماه های آینده پیش بینی می شود تاکید 
کرد: بانک مرکزی در کنتــرل نرخ ارز موفق 

بوده و انتظارات تورمی کاهش یافته است.
»سید کمال ســیدعلی« درباره وضعیت ارز 
و عملیات روانی برای برهــم زدن ثبات بازار 
ارز گفت: عملکرد بانک مرکزی در خصوص 
کنترل نرخ ارز خوب بوده و انتظارات تورمی 
کاهش یافته است و دیگر شاهد هجوم برای 
خرید به بازار ارز نیســتیم. وی تصریح کرد: 
عملکرد بانک مرکزی در کنترل نرخ ارز موفق 
بوده اســت و با کنترل ریال و سیاســت های 

انقباضی توانسته نرخ ارز را کنترل کند.
کارشناس مســائل ارزی توضیح داد: پیش از 
اعمال سیاست های بانک مرکزی برای کنترل 
بازار ارز، فرد تسهیلات کلان دریافت می کرد 
و تا زمانی که آن را وارد حوزه تولید کند، برای 
کسب سود بخشــی را وارد بازار ارز می کرد 
و دلار و یورو می خرید کــه این خود موجب 

کاهش ارز در بازار و التهاب آن می شد.
وی تاکید کــرد: بانــک مرکزی بــا اعمال 
سیاست های هشــتگانه همچون ایجاد مرکز 
مبادله ارز، تشکیل کمیته ارزی، ایجاد صندوق 
تثبیــت ارز، اصلاح مقــررات، کاهش مهلت 
بازگشــت ارز صادراتی بــه ۸۰ روز، تقویت 
ابزارهای نظارتی، تغییر دیپلماسی و اهتمام 
به بازگشت ارز حاصل از صادرات توانسته بازار 

را کنترل کند.
سیدعلی با بیان اینکه در صورت ادامه شرایط 
موجود و مدیریــت بازار مشــکلات تورمی 
خواهیم داشت، افزود: با توجه به کنترل نرخ ارز 
از طریق واردات، تورمی به کشور وارد نمی شود، 
زیرا بین تورم و نرخ ارز همبستگی وجود دارد. 
سیدعلی با اشاره به اینکه که بانک مرکزی در 
کنترل بازار ارز موفق بوده اســت، ادامه داد: 
اگر از طریق تورم نرخ ارز کنترل شود بهترین 
حالت ممکن است و بانک مرکزی نیز توانسته 
در شــرایط که تورم بر کشور حاکم است نرخ 
ارز را کنترل کند. وی در خصوص پیش بینی 
ثبات نرخ ارز در ماه های آینده، گفت: نرخ ارز 
متاثر از پدیده های اقتصادی همچون قیمت 
فروش نفت و شرایط اقتصادی حاکم بر منطقه 
و مربوط به مســائل داخلی است؛ هم اکنون 
بازارها دچار رکود است و براین اساس نرخ ارز 

نیز ثابت مانده است.

پوشش فیبرنوری به ۴.۵ میلیون 
خانوار رسید

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه 
ارتباطات و فناوری اطلاعات در تامین آســایش 
و آرامش مردم تاثیر دارد، گفــت: اکنون ۴ و نیم 
میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری هستند و 
تا آخر سال ۸ میلیون خانوار را به فیبرنوری متصل 
خواهیم کرد که این میزان تا پایان دولت سیزدهم 

به ۲۰ میلیون خانوار می رسد.
»عیسی زارع پور« در دومین رویداد ملی صنعت 
دانش بنیان با عنــوان »انقلاب صنعتی چهارم و 
صنعت شهر هوشــمند« اظهار کرد: اکنون دنیا 
به سمت استفاده حداکثری از فناوری های نوین 
برای تامین آسایش و آرامش مردم قدم برمی دارد. 
مهم ترین فناوری که می تواند در این مسیر به بشر 
کمک کند ارتباطات و فناوری اطلاعات است. بستر 
تمام اتفاقات خوب مانند شهر هوشمند، صنعت 
هوشمند، زندگی هوشمند همگی زیر سایه فناوری 
اطلاعات است. وی افزود: ظرفیت های خوبی برای 
استفاده از فناوری در کشور داریم و چهره کشور را 
به چهره فناورانه تبدیل می کنیم. وضعیت ما در 
دنیا با وجود جوانان خلاق وضعیت خوبی اســت 
که آثار کار آن ها را امروز در زندگی خود می بینیم. 
بسیاری از کشــورها اکنون سکوها و پلتفرم های 
خارجی استفاده می کنند، اما ما امروز از نسخه های 
بومی استفاده می کنیم و می توان از این ظرفیت 
استفاده کرد تا مسیر دستیابی به اهداف این حوزه 

کوتاه تر شود.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه هوشمند سازی نیازمند 
چند شاخص جدی اســت، گفت: یکی از آن ها 
ارتباطات است. تمام اشیا مانند خانه هوشمند، شهر 
هوشمند، حمل و نقل هوشمند، زندگی هوشمند و 
ایران هوشمند همگی به ارتباطات مربوط است. در 
پایین ترین سطح جریان »داده« به شکل مستمر در 
دست تصمیم گیران که در گذشته انسان ها بودند 
و اکنون ماشین ها هستند قرار بگیرد. لازمه آن این 
است که ابزارهای هوشمند بتوانند داده های محیط 

پیرامون خود را دریافت و پردازش کنند.

اخبار

وزیر راه و شهرسازی گفت: 
تاکنون جریمــه مالیاتی 
بانک ها به صنــدوق ملی 
مســکن واریــز نشــده و 
براساس قانون، بانک ها باید 
۲۰ درصد منابع تسهیلاتی خود را به بخش مسکن 
اختصاص دهند که برخی بانک هــا نپرداختند. با 
حضور مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی، علیرضا 
جعفری مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید 
و دیگر مســئولان، پروژه های مسکن و پروژه های 
خدمات روبنایی و زیربنایی شــهر جدید اندیشه 

افتتاح شد.
بر اســاس اعلام شرکت عمران شــهرهای جدید 
در مجمــوع ۱۱۶۵ واحد مســکونی و ۱۱۰ واحد 
تجاری- خدماتی افتتاح شد. بر این اساس، پروژه 
مشارکتی مسکونی کاســپین به تعداد ۹۹ واحد، 
پروژه مشارکتی مسکونی سپاهان ۱۸۴ واحد، پروژه 
مشارکتی مســکونی ۹۶ واحدی نرگس ۱، پروژه 
مشارکتی مسکونی لاله به تعداد ۵۴۵ واحد، پروژه 
مشارکتی مسکونی تجاری هزاردستان به تعداد ۲۶ 
واحد، پروژه مشارکتی کوهســار ۴۰ واحد، پروژه 
مجتمع مسکونی بنفشه )خودمالکی( به تعداد ۱۷۵ 

واحد، بخشی از افتتاح ها بود.
همچنین، مجتمع تجاری مهــرگان به تعداد ۲۸ 
واحد، مجتمع تجاری پاسارگاد به تعداد ۲۱ واحد، 
پروژه خدماتــی مریم به تعــداد ۱۸ واحد از دیگر 

افتتاح ها بود. افتتاح سرای فرهنگ و هنر محله در 
فاز ۴ و زمین ورزشــی روباز در فاز ۳ از پروژه هایی 
است که در برنامه افتتاح وزیر راه و شهرسازی قرار 

دارد.
وزیر راه و شهرســازی در ادامــه افتتاح واحدهای 
مسکونی شهر جدید اندیشه در جمع خبرنگاران، 
گفت: از ابتــدای دهه هفتاد عملیــات اجرایی در 
شهر جدید اندیشه آغاز شد. حدود ۳۰ هزار واحد 
مســکونی در این شــهر جدید احداث شد و البته 
جمعیت قابل قبولی در این منطقه ســاکن شدند. 

وزیر راه و شهرسازی در ادامه تاکید کرد: ۹۸۰ واحد 
مسکونی به صورت مشارکتی توسط شرکت عمران 
شهرهای جدید و شــهر جدید اندیشه با مشارکت 
بخش خصوصی عملیات ساخت آن آغاز شده بود 
امروز به بهره برداری رسید و هم اکنون آماده عرضه 

در بازار خواهد بود.
وی گفــت: یکــی از سیاســت ها در وزارت راه و 
شهرســازی، مشــارکت با بخش های خصوصی و 
عمومی برای تولید مسکن بود. البته نقاط اهدافمان 

شهرهای جدید است که در دستور کار قرار دادیم.

وزیر جوان کابینه ســیزدهم ادامه داد: در راستای 
طرح نهضت ملی مسکن، طرح ساخت مشارکتی 
مســکن را اجرا خواهیم کرد. به هر مقدار مسکن 
در بازار عرضه پیدا کند، طبیعتاً در قیمت مســکن 
در بازار مدیریت خواهد شــد. این مقام مســئول 
تصریح کــرد: تــا دهه فجــر ســال جاری تعداد 
قابــل توجهی از واحدهای مســکونی این شــهر 
جدید به افتتاح خواهد رســید. ســرعت تولید و 
 افتتــاح مســکن قطعاً بــه همین ســرعت ادامه 

خواهد داشت.
وزیر راه و شهرسازی افزود: تاکنون جریمه مالیاتی 
بانک ها به صندوق ملی مسکن واریز نشده است. بر 
اساس قانون بانک ها باید ۲۰ درصد منابع تسهیلاتی 
خود را به بخش مسکن اختصاص دهند، اما تعدادی 
از بانک ها از این کار اســتنکاف کرده اند که طبق 
قانون باید جریمه آن را سازمان امور مالیاتی پس از 

اخذ به صندوق ملی مسکن واریز کند.
وی با بیان اینکه طبیعی اســت بانک ها نسبت به 
پرداخت جریمــه مالیاتی اعتراض کننــد، افزود: 
در رابطــه جریمــه بانک هــای متخلــف و واریز 
مبلغ جریمه به صنــدوق ملی مســکن در بانک 
مرکزی جلســات خوبی برگزار شــده و همکاران 
در ارتباط مســتمر با بانک مرکزی هســتند. وی 
بیان کــرد: پرداخت تســهیلات و جریمه مالیاتی 
از ســازمان امور مالیاتی را مطالبه می کنیم چون 
حق مــردم اســت. البتــه نمی خواهیــم بانک ها 
 خلاف واقع جریمه شــوند و بایــد مطابق عدالت 

رفتار شود.

جریمه مالیاتی در خصوص بانک ها دریافت نشده است

تداوم و تسریع تولید و افتتاح مسکن 

کاهش ۶۰ درصدی معاملات 
مسکن در تهران 

معاملات مسکن در شهر تهران طی آبان ماه امسال 
در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته ۶۰.۴ درصد 
کاهش داشته اســت. تازه ترین آمارهای سامانه 
ثبت معاملات املاک و مســتغلات کشور حاکی 
است، در ۲۶ روز نخست از آبان ماه امسال در شهر 
تهران ۲۹۱۲ معامله مســکن در مناطق ۲۲گانه 
صورت گرفته که در مقایســه با مهر ماه امســال 
۳.۸ درصد رشد داشــته است. این در حالی است 
که تعداد معاملات مســکن در آبان در مقایسه با 
تعداد ۷۳۵۹ معامله مسکن در آبان سال ۱۴۰۱ 
بیش از ۶۰ درصد کاهش نشان می دهد. در آبان 
امسال کمترین معامله مســکن در منطقه ۲۰ با 
۲۵ معامله و بیشترین در منطقه ۵ با ۴۳۷ معامله 
انجام شده است. طی یک سال گذشته بیشترین 
کاهش در معاملات مسکن در منطقه ۱۲ با افت 
۷۴.۷ درصدی معاملات رخ داده است و منطقه ۱۹ 
تهران شاهد کمترین تنزل در معاملات مسکن با 

نرخ منفی ۲۶.۱ درصد بوده است.

حذف هزینه تامین اجتماعی در 
واردات ماشین آلات

معاون صنایع عمومی وزارت صنعت. معدن و تجارت 
از حذف هزینه تامین اجتماعی بر واردات ماشین 
آلات صنعتی خبر داد. محمدمهدی برادران گفت: 
حذف هزینه تامین اجتماعی بر واردات ماشین آلات 
صنعتی، مدت ها مطالبه تولیدکنندگان و صاحبان 
صنایع بود. وی  گفت: در جلسه شورایعالی کار با وزیر 
تعاون کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان تامین 
اجتماعی موضوع را مطرح کردم و با نظر مساعد آقای 

وزیر قرار شد این هزینه حذف شود.
معاون صنایع عمومی وزارت صمت افزود: هزینه ای 
که در بدو ورود ماشین آلات به کشور در گمرکات از 
وارد کننده بابت هزینه تامین اجتماعی گرفته می 
شد از نظر ما قابل قبول نبود، چون ماشین آلاتی 
که در خارج از کشور ساخته شده نباید هزینه ای 
بابت تامیــن اجتماعی در داخل کشــور برایش 
پرداخت شود.  برادران گفت: این هم از خواسته های 
تولیدکنندگان بود که هزینه های تامین اجتماعی 
به حداقل برسد و در روز های آینده سازمان تامین 

اجتماعی این خبر را رسما اعلام خواهد کرد.

صرافی ها دسته بندی شدند
با ابلاغ بانک مرکزی؛از ایــن پس، امکان فعالیت 
صرافی ها در قالــب دو نوع صرافی مشــتمل بر 
صرافی نوع اول و صرافی نوع دوم با سطوح فعالیت 
متفاوت فراهم می باشد. محمدرضا فرزین رئیس 
کل بانک مرکزی امروز با اشاره به تغییرات اساسی 
در مجوز صرافی ها این اقدام را در راستای نظارت 
بیشــتر بانک مرکزی اعلام کرد و گفت: ما تعداد 
زیادی صرافی داریم و همین عــدم رضایت ما از 
صرافی ها منجر به انحلال کانون صرافان شــد و 
به دنبال ســازوکار جدید برای نظارت بر صرافی 
ها هستیم. بســیاری از صرافی هایی که نیز تابع 
مقررات نبودند مجوزهایشان لغو شده است.  وی 
تأکید کرد: بنابراین به طور منظم بر عملکرد صرافی 
ها نظارت داریم و اخیراً نیز مقررات جدیدی را به 
شورای پول و اعتبار بردیم تا در مجوز صرافی ها 
تغییرات اساسی بدهیم. به زودی قانون و مقررات 
جدید تأسیس صرافی ها اعلام خواهد شد. برهمین 
اســاس نیز امروز بانک مرکزی در بخشنامه ای 
دستورالعمل »اجرایی تأسیس، فعالیت و نظارت 
بر صرافی ها« را ابلاغ کرد. دســتورالعمل فوق در 
۹ فصل، ۵۹ مــاده و ۳۸ تبصره تدوین و طی نامه 

شماره ۲۱۲۰۷۳ /۰۲ مورخ ۱ آذر ماه ابلاغ شد.
برهمین اساس، شــرکت صرافی نوع اول مجاز به 
انجام فعالیت خرید و فروش نقدی ارز و مسکوک 
می باشد. شرکت صرافی نوع دوم با سطح فعالیت 
اول امکان انجام فعالیت خرید و فروش نقدی ارز و 
مسکوک را خواهد داشت. شرکت صرافی نوع دوم با 
سطح فعالیت دوم مجاز به انجام فعالیت های خرید و 
فروش نقدی ارز و مسکوک و صدور حواله های ارزی 
می باشد. شرکت صرافی نوع دوم با سطح فعالیت 
سوم نیز مجاز به انجام فعالیت های خرید و فروش 
نقدی ارز و مسکوک و صدور حواله های ارزی و ارایه 

خدمات ارزی برون مرزی خواهد بود. 
همچنین با تصویب شــورای پول و اعتبار  صرافی 
نوع اول در استان تهران و شهرهای اصفهان، اهواز، 
تبریز، شیراز، کرج، مشــهد، قم و ارومیه با حداقل 
سرمایه دویست و پنجاه میلیارد ریال و سایر شهرها 
با حداقل سرمایه یکصد و سی میلیارد ریال امکان 
تأسیس و فعالیت خواهند داشت. صرافی نوع دوم با 
حدود فعالیت در سطوح اول و دوم با حداقل سرمایه 
هزار میلیارد ریال و صرافی نوع دوم با حدود فعالیت 
در سطح سوم با حداقل سرمایه دو هزار میلیارد ریال 

امکان تأسیس و فعالیت خواهند داشت.
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معاون وزیر صمت گفت: برای ورود شرکت های 
دانش بنیان به عرصه تولیــد توافقی را با وزارت 
علــوم به منظــور جهــت  دهی بــه تحقیقات 
دانشــگاهی امضا می کنیــم. بابــک احمدی 
معاون وزیر صمت و رئیس هیــات عامل ایدرو، 
در دومین رویــداد ملی صنعت دانــش بنیان 
انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شــهر هوشمند 
گفت: سال هاســت که رهبر معظــم رهبری بر 
اقتصاد دانش بنیان تاکید و ســنوات گذشته را 
دانش بنیان نام گذاری کرده اند و این ســازمان 
 نیز در همین راســتا درصدد حمایت از صنایع

 دانش بنیان است.
او با اشــاره به اینکه بحث صنعــت دانش بنیان 
به صورت دیرینــه به عنوان یــک ماموریت در 
این سازمان دنبال می شــود، گفت: این صنایع 
نیازمند تکنولــوژی جدید هســتند که دارای 
ریسک بالاست و سرمایه گذار به دلیل ریسک به 
آن ورود نمی کند. بنابراین ما وارد مقوله حمایت 

از آن شده ایم.
رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران 
در ادامه افزود: حوزه هایــی مانند حمل و نقل، 
تغییر اقلیم، صنایع مرتبط با شــهر هوشــمند 
و زیرســاخت های شــهر هوشــمند، صنایــع 
دانش بنیان، آب و صنعــت آب و موضوع انرژی 
در دستور کار ماست و به همین دلیل رویداد روز 
پنجشــنبه به نام انقلاب صنعتی چهارم و شهر 

هوشمند است.
وی به برگزاری رویداد ملی صنعت دانش  بنیان 
اشاره کرد و یادآور شد: در همین راستا در جریان 
برگزاری رویــداد، توافقی را بــا وزارت علوم به 
منظور جهت  دهــی به تحقیقات دانشــگاهی 
امضا می کنیــم. همچنین با معاونــت علمی و 
فناوری ریاست جمهوری برای ورود شرکت های 
دانش بنیان به مرحله نیمه  صنعتی  سازی از راه 
های مختلف همچون معافیت های مالیاتی و… 

منعقد می کنیم.
احمدی بــا تاکیــد بر اینکــه توافــق کلان و 

حمایت بــرای اجــرای ۳ زیرســاخت صنعت 
دانش بنیان در دســتور کار قرار دارد، ادامه  داد: 
باید هدایــت پژوهش ها را از نقطه دانشــگاهی 
شــروع و تا رســیدن به مرحله تجاری سازی از 
آنها حمایت کنیم. بــرای تحقق ایــن راهبرد 
نیاز بــه هماهنگــی و توافــق بــا وزارت علوم 
 و فنــاوری و معاونــت علمــی و دانــش بنیان

 ریاست جمهوری است. 
احمدی گفت: بایــد از ظرفیــت معافیت های 
مالیاتــی، ســرمایه گذاری و ســایر مــوارد در 
هوشمندســازی صنایع بهره برد. از این رو سه 
زیرساخت بزرگ حمایت از شرکت های دانش 
بنیان از جمله نمونه ســازی، ســاخت سریع و 
تولید نیمه صنعتی را در دستور کار داریم. معاون 
وزیر صمت و رئیس هیــات عامل ایدرو در ادامه 
خاطرنشان کرد: فضاهای صنعتی و زیرساخت ها 
را در اختیار شــرکت های دانش بنیان قرار داده 
و برای رســیدن آنها بــه بلوغ، تجاری ســازی 
می کنیم. امیدواریم ایــن حمایت ها تبدیل به 
جریان ســازی و ایده ها تبدیل بــه محصولات 

فناورانه شود.
وی با بیان اینکه شــهر هوشمند بدون مدیریت 
اطلاعــات و تکنولوژی هــا معنا نــدارد، یادآور 
شــد: باید فرهنگ ســازی در این عرصه ایجاد 
شــود، همچنین یک موضوع جدی که باید بر 
روی آن کار شــود هــم افزایــی و هماهنگی 
بین دســتگاه های کشور اســت، ضمن اینکه 
رهبــر معظــم انقلاب اســلامی در جلســات 
 مختلف بر موضوع شــرکت هــای دانش بنیان

 تاکید کردند.
احمدی با اشاره به امضای تفاهمنامه ای در همین 
زمینه با دانشگاه شهید بهشــتی، گفت: باید از 
ظرفیت های دانشگاهی و شرکت های دانش بنیان 
در هوشمندسازی شهر و صنایع مربوطه بهره برد. 
در این زمینه ایدرو به منظور ایده سازی، با معاونت 
علمی ریاست جمهوری و وزارت علوم، تحقیقات 

و فن آوری همکاری می کند.

دست اندرکاران بخش کشــاورزی براین باورند که 
توســعه صنایع تبدیلی و تکمیلی و ایجاد زنجیره 
تولید بر کاهش ضایعات محصولات کشــاورزی و 
افزایش ارزش افزوده تاثیر بسزایی دارد. بنابر آمار 
سالانه بین ۲۵ تا ۳۰ درصد محصولات کشاورزی 
به ضایعات تبدیل می شــود، در حالیکه با توسعه 
صنایع تبدیلی همین کالاهای مازاد بازار می تواند 
در صنایع تبدیلی وارد بازار داخــل یا حتی صادر 
شود. خام فروشی یکی از دغدغه های اصلی اقتصاد 
و صادرات است که تکمیل زنجیره تولید و صادرات 
محصولات نهایی با ارزش افزوده بالا کمک زیادی به 

رشد اقتصادی می کند.
در همین رابطه محمدعلــی نیکبخت وزیر جهاد 
کشاورزی می گوید: صنایع تبدیلی و تکمیلی چرخ 
تولید را به حرکت وا می دارند و با ایجاد ارزش افزوده 
در محصولات کشاورزی، خلق پول و ثروت می کنند. 
نیکبخت گفت: در تابســتان امسال وجود صنایع 
تبدیلی و تکمیلی برای دریافت روزانه ۵۰ هزار تن 
گوجه فرنگی، ضمن جلوگیری از زیان تولیدکننده 
و کشاورز، فرآوری و راهی بازارهای صادراتی شد و 
ارز حاصل از فروش محصول فرآوری شده به چرخه 

اقتصاد کشور بازگشت.
عطاالله هاشمی عضو شورای هماهنگی تشکل های 
بخش کشاورزی گفت: اکثر محصولات کشاورزی 
بصورت خام و فرآوری نشــده صادر می شــود که 
براین اساس ارزش افزوده چندانی وارد کشور نمی 
شود.به گفته او، با توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی 
حداقل ۶۰ درصد محصولات قابلیت فرآوری دارند 
که در این صورت صادرات و ارزآوری ۶۰ درصد رشد 

خواهد داشت.
هاشمی با بیان اینکه بخش کشاورزی و صنعت لازم و 
ملزم یکدیگر هستند، افزود: توسعه صنایع تبدیلی در 
بخش کشاورزی کارایی دارد چراکه با توسعه زنجیره 
تبدیل و صنایع تبدیلی در بخش کشاورزی شاهد 
افزایش بهره وری، کاهش میزان واردات و جلوگیری 

از ضایعات خواهیم بود.
عضو شورای هماهنگی تشکل های بخش کشاورزی 

گفت: همه ســاله ۳۰ تا ۳۵ درصــد محصولات 
کشاورزی از مزرعه تا سفره به هدر می رود و در بخش 
صادرات بدلیل خام فروشی و صادرات فله محصول 
ارزش افزوده چندانی نصیب کشــور نمی شــود، 
درحالیکه با توســعه صنایع تبدیلی شاهد کاهش 
ضایعات و افزایش صادرات به بازارهای هدف خواهیم 
بود. با توجه به کمبود صنایع تبدیلی و تکمیلی، همه 
ساله بخش اعظم محصولات کشاورزی بصورت فله یا 
خام فروشی صادر می شود، درحالیکه توسعه صنایع 

تبدیلی ارزآوری بالایی نصیب کشور می کند.
صدرالدین نیاورانــی نایب رئیــس اتحادیه ملی 
محصولات کشاورزی گفت: هدف از قانون جلوگیری 
از خام فروشــی که به تصویب رســیده مربوط به 
کالاهای نفت و پتروشیمی است که با تبدیل آنها 
ارزش افزوده بالایی نصیب کشور می شود. به گفته او، 
توسعه صنایع تبدیلی در ایجاد   ارزش افزوده کالاها، 
جلوگیری از ضایعات و هدررفت محصول در مزرعه 
و باغ تاثیر بسزایی دارد که برای تحقق این امر باید 
۲ مورد را در نظر گرفت که بدین منظور ضمن ایجاد 
صنایع تبدیلی در کنار مزارع و باغات باید حمل و 
نقل مناسبی هم برای جمع آوری محصول در نظر 
بگیریم. نیاورانی ادامه داد: بنابر آمار ۳۰ تا ۳۵ درصد 
محصولات کشــاورزی در باغات یا مزارع، هنگام 
حمل و نقل و نگهداری در انبارها از بین می رود که 
با ایجاد صنایع تبدیلی و ایجاد زنجیره های تولید 
در کنار یکدیگر می تــوان از هدررفت محصولات 

جلوگیری کرد.
نایب رئیس اتحادیه ملی محصولات کشاورزی با 
بیان اینکه ایجاد زنجیره های تولید در کنار یکدیگر 
نقش بسزایی در توسعه صادرات دارد، افزود: ایجاد 
زنجیره های تولید بصورت مجتمع صنایع تبدیلی و 
سردخانه و سورتینگ می تواند در کاهش هدررفت 
و ضایعات و افزایش ارزآوری نقش بسزایی داشته 
باشــد. او ادامه داد: برآوردها حاکی از آن است که 
توسعه صنایع تبدیلی و تکمیلی و افزایش بهره وری 
حداقل در افزایش ارزآوری حاصل از صادرات ۳۰ 

درصد تاثیر دارد.

مدیرکل غرب آسیای ســازمان توسعه تجارت با اشاره 
به اهمیت حضور بخش خصوصی در توســعه تجارت 
ایران و عربستان، به فعال شدن اتاق بازرگانی دو طرف 
و تشــکل های مرتبط  اشــاره کرد و گفت: امیدواریم با 
همکاری بخش خصوصی، حجم تجارت دو کشــور در 

سال ۲۰۲۴ افزایش یابد.
به گزارش سازمان توسعه تجارت ایران، سید محمدصادق 
قنادزاده، در نشست هماهنگی معرفی فرصت های تجاری 
جمهوری اسلامی ایران و عربستان که با حضور مسئولان 
سازمان توســعه تجارت و نمایندگان بخش خصوصی 
برگزار شد، اظهار داشــت: با توجه به اینکه روابط ایران 
و عربستان بعد از حدود ۱۰ سال از سرگرفته می شود، 
ضروری است در این مسیر براساس برنامه  ریزی صحیح 

و مشخص و به دور از هیجان پیش برویم.
معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه 
تجارت با اشاره به توافقات اولیه ضمنی با سفیر عربستان 
گفــت: در دیدارهای اولیه به این نتیجه رســیدیم که 
براساس یک چارچوب و مدل حرفه ای، فرایند توسعه 
روابط تجاری و اقتصادی دو کشور به صورت گام به گام 
پیش برود. وی افزود: در این راستا در مرحله اول و با توجه 

به اینکه فعالان اقتصادی فضای روابط تجاری را به مدت 
حدود ۱۰ سال از دست داده اند، لازم است زمینه آشنایی 
و شناخت بیشتر از ظرفیت های تجاری و اقتصادی دو 
کشور فراهم شود. قنادزاده افزود: از همین رو مقرر شد 
نشست مشترک اقتصادی و تجاری جمهوری اسلامی 
ایران و عربستان سعودی در دور اول با میزبانی ایران در 
تهران برگزار شود و حول گروه هایی در حوزه های کالایی 
مختلــف و خدمات، نمایندگان و شــرکت های بخش 

خصوصی عربستان در این نشست حاضر شوند.
معاون ارتقای کســب و کارهای بین المللی ســازمان 
توسعه تجارت ایران با تاکید بر اهمیت و مشارکت بخش 
خصوصی در توســعه روابط تجاری با عربستان گفت: 
بنابراین شرکت های بخش خصوصی در حوزه تجارت 
و اقتصاد کاملا پیشرو باشند و در همین راستا شرکت ها 
و مجموعه هایی که روزمه قوی تر و تولیدات و خدمات با 

کیفیت تری دارند، در اولویت قرار می گیرند.
قنازاده با اشاره به اینکه دور دوم نشست مشترک تجاری 
و اقتصادی دو کشور به احتمال زیاد در عربستان سعودی 
برگزار خواهد شد، گفت: توافق بعدی این است که اعزام 
هیات های تجاری در نمایشــگاه های معتبر دو کشور 

براســاس برنامه مشخص و در راســتای توسعه روابط 
تجاری و آشنایی با ظرفیت ها از سوی دو کشور در دستور 

کار قرار بگیرد.
معاون ارتقای کسب و کارهای بین المللی سازمان توسعه 
تجارت ایران افزود: همچنین در ادامــه و با آغاز روابط 
تجاری ایران و عربســتان، توافقاتی در زمینه تسهیل 
صدور ویزای تجاری، مشارکت های صنعتی، تجاری و 

سرمایه گذاری دنبال می شود.
قنادزاده با اشاره به ضرورت همفکری و مساعدت بخش 
خصوصی در زمینه برنامه ریزی تجارت با عربســتان بر 
اهمیت برگزاری با کیفیت دور اول نشست مشترک با 
حضور شــرکت های با کیفیت و صاحب برنامه و روزمه 
تاکید کرد و گفــت: از آنجایی که این نشســت، اولین 
رویارویی تجــاری و اقتصادی دو کشــور بعد از حدود 
۱۰ سال محسوب می شــود، ضروری است در راستای 
 ،B۲B شناخت ظرفیت های تجاری، نشست های تجاری
ملاقات ها و بازدیدها براساس برنامه ریزی مشخص و با 
مشارکت بخش خصوصی و با بالاترین سطح کیفی و در 

قالب بسته ای کامل و طی ۵-۳ روز پیش برود.
در این نشست همچنین »عبدالامیر ربیهاوی«، مدیرکل 

غرب آسیای سازمان توســعه تجارت ایران با اشاره به 
پتانسیل افزایش روابط اقتصادی و تجاری با عربستان 
ســعودی بر نقش بخش خصوصی در توســعه روابط 
تجاری با این کشــور تاکید کرد. مدیرکل غرب آسیای 
سازمان توسعه تجارت با اشاره به تجارت سالانه بیش 
از  ۵۱۸ میلیارد دلاری عربستان سعودی به مزیت های 
این کشور در منطقه و فرصت رشد روابط تجاری با این 

کشور تاکید کرد.
ربیهاوی با اشاره به فرصت توســعه روابط اقتصادی و 
تجاری با عربستان سعودی افزود: بعد از حدود۱۰ سال 
قطع روابط سیاســی و اقتصادی، حضور غنی و پررنگ 
بخش خصوصی در خط مقدم مســایل اقتصادی و با 
چابکی بیشــتر و محدودیت هایث دیپلماتیک کمتر 
می تواند گسترش روابط تجاری با این کشور را به دنبال 

داشته باشد.
مدیرکل غرب آســیای سازمان توســعه تجارت ایران 
همچنین با اشــاره به اقدامات وزارت امــور خارجه در 
فراهم سازی بستر سیاسی ارتباط با عربستان سعودی، 
ایجاد بستر سیاســی را پیش زمینه گســترش روابط 

اقتصادی و تجاری با این کشور عنوان کرد.

توسعه صنایع تبدیلی برای کاهش ضایعات بخش کشاورزیمعافیت های مالیاتی دانش بنیان ها برای صنعتی سازی

گسترش روابط تجاری ایران و عربستان با محوریت بخش خصوصی

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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سرمایه گذاری لازمه رشد اقتصادی
عبدالمجید شیخی، اقتصاددان

رشد اقتصادی متکی به سرمایه گذاری مثبت خالص اســت. براین اساس در کشاکش تولید یک نرخ 
استهلاک در سرمایه را دارا هستیم و با میزان ورودی در سرمایه گذاری رو به رو می باشیم. اگر استهلاک 
را از فرآیند سرمایه گذاری و متغیر سیال سرمایه گذاری کسر نکنیم، با سرمایه گذاری ناخالص رو به 
رو خواهیم بود. شایان ذکر است تا بگوییم که اگر میزان برآیند این سرمایه گذاری صفر باشد، سرمایه 
گذاری ناخالص نیز صفر خواهد بود. افزون براین اگر هیچ سرمایه گذاری ورود پیدا نکند، سرمایه گذاری 

خالص کشور نیز منفی خواهد شد.
در دولت یازدهم و دوازدهم نرخ سرمایه گذاری خالص کشور منفی و رشد اقتصادی کشور نیز منفی شد. 
می دانید که نرخ سرمایه گذاری خالص کشور ارتباطی مستقیم با میزان رشد اقتصادی دارد و چنانچه 
میزان ورود سرمایه و سرمایه گذاری خالص کشور منفی شود، رشد اقتصادی نیز منفی می گردد. به 
موجب این ارتباط بود که در دولت یازدهم و دوازدهم رشــد اقتصادی رونــدی منفی به خود گرفت. 
متاسفانه دولت سیزدهم اقتصاد را در حالتی نا بسامان تحویل گرفت؛ اقتصاد دچار یک نرخ رشد منفی 

بود و نرخ سرمایه گذاری خالص منفی داشت.
لازمه رشد اقتصادی، سرمایه گذاری می باشــد و تاکنون دولت دراین مسیر موفق عمل کرده است. 
بنابراین به منظور رشد اقتصادی نیازمند سرمایه گذاری با اولویت درنظرگیری توان و سرمایه داخلی 
می باشیم. به کارگیری عوامل تولید در داخل کشور موجب ایجاد ارزش افزوده نهاده های تولیدی می 

گردد که صاحبان آن آحاد جامعه هستند. 
سرمایه گذاری خارجی نرخ سود سرمایه را عاید خارجی ها خواهد کرد و به همین منظور ضرورت دارد 
تا در وهله نخست به رونق سرمایه گذاری در داخل کشور بپردازیم. اگرچه اولویت هرکشوری، افزایش 
سرمایه گذاری داخلی است. گاه سرمایه گذاری مشترک و جذب سرمایه گذاری های خارجی ضرورت 
پیدا می کند؛ به طورمثال وجود خلا هایی که کمبود سرمایه در آن دیده می شود. گاهی به سبب کمبود 
سرمایه درکشور از منافعی که قابلیت دسترسی دارند، محروم می شویم و در چنین شرایطی نیاز است 

تا به سرمایه گذاری خارجی بپردازیم.

مصطفی دارائی نژاد رییس اتحادیه بارفروشــان در 
خصوص آخرین وضعیت میوه در میادین میوه و تره 
بار، گفت: یک هفته ای می شود که کمبود گوجه را 
در بازار داریم که علت آن هم بارندگی ها در این هفته 
اخیر بوده است که هر ســال در این فصل به دلیل 

بارندگی ها، دچار کمبود گوجه و خیار می شویم.
وی در ادامه گفت: تا ۱۵ روز دیگر گوجه از روستایی 
در بوشهر به بازار تزریق خواهد شد که سبب آرامش 
در بازار می شود. به طور کلی می توان گفت در کل 
کشور ۵ درصد گوجه مناسب داریم و مابقی به دلیل 
بارندگی مناسب نیســتند. دارائی نژاد تشریح کرد: 
با وجود این مشکل اما مشــکلی در صادرات گوجه 
رخ نداده اســت و اکنون صادرات گوجــه به عراق، 

ازبکستان، پاکستان و روسیه داریم.

رییس اتحادیه بارفروشان گفت: زمانی که در زمینی 
قرار است کشتی انجام شود، باید بذر “بروبیا” استفاده 
شود که اصولا برای هر یک هکتار زمین نیاز به ۴ پاکت 
بذر “بروبیا”  است؛ نکته اینجاست که هر پاکت بذر ۲۰ 
میلیون تومان قیمت دارد که یعنی برای یک زمین 
۸۰ میلیون بذر خریــد. وی در ادامه گفت: در حال 
حاضر به علت کمبود گوجه در بازار، ۲۰ تا ۳۰ هزار 
تومان فروخته می شود. به گفته دارائی نژاد، مشکلی 
در تامین سیب، پرتقال، نارنگی و کیوی وجود ندارد. 
رییس اتحادیه بارفروشــان می گوید: امروز در بازار 
سیب سفید با قیمت۲۰ تا ۳۵ هزار تومان، سیب قرمز 
با قیمت ۱۸ تا ۳۰ هزار تومان، پرتقال با قیمت ۸ تا 
۱۸ هزار تومان، نارنگی با قیمت ۱۵ تا ۲۵ هزار تومان 

و کیوی با قیمت ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان فروخته شد.

از زمــان اعلام قیمت هــای جدید محصولات خودروســازان کــه مجهز به 
استانداردهای ۸۵ گانه و بهبود قوای محرکه است، تعدادی از مشتریانی که از 
طریق سامانه یکپارچه در نوبت قرار گرفته بودند، دست به اعتراض زده و نظر آنها 
خرید خودروی ارتقا یافته و جدید به قیمت سابق است که در همین راستا یک 
کارشناس خودرو مطرح شدن این موضوع را موجب تحمیل زیان های بسیار 

سنگینی به پیکره صنعت خودروسازی کشور عنوان کرد.
به گزارش ایسنا، پس از آخرین به روز رسانی قیمت محصولات خودروسازان 
بهبودیافته و اعلام قیمت های جدید محصولات خودروســازان که مجهز به 
استانداردهای ۸۵ گانه و بهبود قوای محرکه شده اند، تعدادی از مشتریانی که از 
طریق سامانه یکپارچه در نوبت دریافت، قرار گرفته بودند، دست به اعتراض زدند 
و خواستار دریافت خودروی ارتقا یافته و جدید به قیمت سابق یا ارائه محصولی 

دیگر در همان سطح قیمتی خودروی انتخابی هستند.
اعتراض دسته اول به اصلاح قیمت ها که درخواست دریافت خودروی ارتقایافته 
به قیمت  نسخه  ارتقا نیافته دارند، اقدامی است که سال هاست از سوی سودجویان 
بازار خودرو انجام می شود و موجب تحمیل زیان های بسیار سنگینی به پیکره 
صنعت خودروسازی کشور شده است،  اعتراض به قیمت محصولات ارتقا یافته در 
حالی اتفاق افتاده که سخنگوی شورای رقابت نیز پیش تر اعلام کرده بود: دریافت 
نوبت به تنهایی هیچ حقی را برای افراد ایجاد نمی کند و خودروساز موظف به ارائه 

محصول به این دسته از افراد نیست.
اما دسته دوم که نسبت به اصلاح قیمت ها معترض شده اند، نه مشتریان واقعی 
هستند و نه افرادی که در سامانه ثبت نام و اقدام به واریز وجه کرده اند؛ بلکه اغلب 
سوداگرانی اند که به دنبال استفاده از لاتاری و رانتی هستند که سال هاست توسط 
خودروسازان توزیع شده و حال این برگ برنده از آن ها دریغ شده است یا دیگر 

کارکرد سابق را ندارد.
آن دسته مشتریان واقعی معترض به افزایش قیمت محصولات نیز مشتریان 
واقعی اند که در ابــراز نگرانی های خود اعلام می کنند که قبول دارند نســخه 
ارتقایافته که دارای امکانات جدید است، طبیعتا قیمت بالاتر هم بایستی داشته 
باشد اما با توجه به برنامه ریزی هایی که برای تعیین وجه باقی مانده از خودروی 
ثبت نامی داشته اند، اکثراً دیگر توانایی فراهم کردن ۱۰۰ الی ۲۰۰ میلیون تومان 
هزینه بیشتر را برای نسخه ارتقا یافته ندارند؛ بنابراین  درخواست این مشتریان 
این است که طرح تبدیلی در نظر گرفته شود که ضمن آن خودروهایی با قیمتی 

در سطح همان قیمت اول محصولات انتخابی آن ها باشد.
در این رابطه، امیرحسن کاکایی-عضو هیات علمی دانشکده خودرو دانشگاه 

علم وصنعت- در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: سیاست های قیمت گذاری 
دستوری و آنچه مســئولان دولتی اعلام می کنند، در مردم این توقع را ایجاد 
کرده که خودروساز باید جور همه چیز و به طور خاص جور تورم را بکشد؛ گویی 
خودروساز بنگاه خیریه ای است که باید بی چشمداشت و توقع به مردم خودرو 

دهد.
وی خاطرنشان کرد: زمانی که یک خودرو به اجبار ۲۰۰ میلیون تومان زیر قیمت 
تمام شده فروخته می شود، مردم تصور می کنند که حتما دولت این پول را از 
محلی تامین می کند، اما واقعیت این است که پول اقدامات خودروسازان از جیب 

سهامدارانی که بخش از آن مردم هستند، می رود.
این کارشناس صنعت خودرو ادامه داد: با وجود تحریم هایی که چند سالی است 
شاهد آن ها هستیم و از ســوی دیگر افزایش قیمت مواداولیه، نمی توان توقع 
داشت که با گذشت زمان قیمت محصولات تولیدی ثابت مانده و دستخوش 

تغییرات نشود.
 کاکایی ضمن تاکید بر اینکه مصرف کننــده، افزایش قیمت هر محصولی را 
باورپذیر و محتمل می داند؛ چراکه نسبت به وضعیت حال حاضر کشور و اقتصاد 
آگاه است؛ گفت: اما متاسفانه خودرو همچنان محصولی است که پذیرش اصلاح 
قیمت آن در جامعه وجود ندارد. این در حالیست که تولید خودرو بیش از هر 
محصول دیگری رابطه مستقیمی با نرخ تورم، نوسانات قیمت ارز و تحریم ها دارد.
عضو هیــات علمی دانشــکده خودرو دانشــگاه علم وصنعت با بیــان اینکه 
خودروسازان طی ســال های اخیر موفق شــده اند در تولید بخش بزرگی از 
قطعات و مجموعه های خودرو به خودکفایی دست پیدا کنند، تصریح کرد: اما 
همچنان تامین بخشی از قطعات از طریق واردات انجام می پذیرد؛ این موضوع 
در کنار تورم سالانه، موجب می شود تا خودروساز نیز همانند هر بنگاه اقتصادی 
برای بقای خود و جلوگیری از افزایش زیان انباشته، دست به اصلاح قیمت ها 
 و به روزآوری آن ها بزند؛ اقدامی که اغلب به صورت قطره چکانی انجام شــده 

و به سختی محقق می شود.
این کارشناس صنعت خودرو کشور، ضمن اشاره به اشاره به رانت بسیار سنگینی 
که در اکثر محصولات تولیدی خودروسازان داخلی وجود دارد، اظهار کرد: بیشتر 
محصولات خودروسازان در سال های اخیر زیر قیمت بازار عرضه می شود؛ به 
عبارت دقیق تر، اصلاح قیمت خودرو تنها از سود خریدار کم کرده و زیانی به وی 
وارد نمی کند؛ اما در حال حاضر، خودروساز با تولید خودرو متحمل زیان می شود 
و این در شرایطی است که دریافت کنندگان خودرو سوبسید و سود بسیار زیادی 

از اختلاف قیمت کارخانه و بازار دریافت می کنند.

ســعید موتمنی، رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و 
فروشندگان خودرو تهران با بیان اینکه در هفته های 
گذشته قیمت خودرو تغییری نداشته است، گفت: 
بازار خودرو همچنان در رکود کامل قرار دارد. رئیس 
اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران 
اظهار داشــت: قیمت خودرو طی دو هفته گذشته 
هیچ تغییری نداشته و بازار همچنان در رکود کامل 
است. وی افزود: حتی در روزهای گذشته که قیمت 
ارز نیز کاهش یافته باز هم قیمــت خودرو تغییری 
نکرده اســت. موتمنی با بیان اینکه عرضه خودرو از 
سوی خودروســازان کم اســت، گفت: علاوه بر این 
خریداری نیز در بازار وجود ندارد و مردم هم تمایلی 
به خرید خودرو ندارند. رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشندگان خودرو تهران گفت: اگر عرضه خودرو از 

سوی خودروسازان افزایش داشته باشد قطعا قیمت 
خودرو در بازار افت قابل توجهی خواهد داشــت اما 
متاسفانه این عرضه ها زیاد نیست. موتمنی با اشاره به 
قیمت برخی خودروها در بازار، گفت: در حال حاضر 
قیمت کوئیک دنده ای ۳۴۶ میلیون تومان و قیمت 

کوئیک اس دنده ای نیز ۳۴۸ میلیون تومان است.
وی افزود: همچنیــن قیمت پــژو ۲۰۷ اتوماتیک 
ســقف فلزی در بازار ۷۳۸ میلیــون تومان و قیمت 
پژو ۲۰۷ اتومات ســقف شیشــه ای ۷۹۸ میلیون 
تومان اســت. رئیس اتحادیــه نمایشــگاه داران و 
فروشــندگان خودرو تهران اظهار داشــت: قیمت 
 دنــا اتوماتیــک در بــازار ۸۰۷ میلیــون تومــان 
 و قیمــت هایما نیز یــک میلیــارد و ۳۵۵ میلیون

 تومان  است.

رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو تهران گفت: 
۶ هزار واحد صنفــی تعمیر خــودرو در تهران 
دارای مجوز هســتند و ۹۰ درصد از شــکایات 
 مشــتریان بــه دلیل واحد هــای غیــر مجاز و 

سیار است.
علیرضا نیک آئین رئیــس اتحادیه تعمیرکاران 
خــودرو تهــران گفــت: فعالیت بســیاری از 
واحدهای صنفی تعمیر خــودرو در تهران غیر 
مجاز اســت و تعداد زیادی از ایــن  واحدهای 
صنفــی متخلــف  مقطعــی  فعالیت کــرده و 
 هر چند مــاه یک بــار مــکان فعالیــت خود

 را تغییر می دهند.
وی گفت: ۶ هــزار واحد صنفــی تعمیر خودرو 
دارای مجوز هستند و تمامی  آن ها دارای تاییده 

از اتحادیه هســتند که تمامی آن هــا آموزش 
دیده اند. او بیان کــرد: ۹۰ درصد از شــکایات 
واحدهای تعمیراتی خودرو مربوط به تعمیرکاران 
غیر مجاز اســت. نیک آئین توضیح داد: ماهیت 
اتحادیــه تعمیرکاران خــودرو در اساســنامه 
کامل بیان شــده اســت و در دنیا یکــی از پر 
درآمدترین شغل ها تعمیرکاران خودرو  هستند 
 و بســیاری از نرخ های تعمیر خودرو براســاس 

دانش افراد است.
رئیس اتحادیه تعمیرکاران خودرو افزود: بسیاری 
از قطعات تقلبی خودرو بسیار دقیق طراحی شده 
و دارای هولوگرام است که حتی قابل تشخیص 
نبوده و  بسیاری از قطعات خودرو دارای گارانتی  

نیستند.

رئیس اتحادیه مشــاوران املاک ضمن اشاره به اینکه در 
فاز اول رکود بازار مسکن به سر می بریم و قیمت مسکن 
کاهش یافته اما اگر کسادی معاملات ادامه یابد در آینده با 
ریزش تعداد مشاوران املاک مواجه خواهیم شد، در مورد 
تملک واحدهای مسکونی از سوی بانک ها توضیح داد: این 
کار تبعات منفی برای اقتصاد دارد؛ تنها در یک فقره ۳۰۰۰ 

خانه متعلق به یکی از بانک ها است.
کیانوش گودرزی اظهار کرد: بازار مســکن فعلا در رکود 
کامل است. تقریبا از اسفند سال گذشته در رکود هستیم و 
این وضعیت ادامه دارد. قیمت ها نیز  در تهران کاهش یافته 
است. در شهر  پردیس شاهد افت تا یک میلیارد تومانی 
قیمت آپارتمان هستیم. معمولا وقتی خرید و فروش ملک 
وارد رکود می شود اگر اتفاقات خاصی در اقتصاد پیش نیاید 
دست کم یک سال زمان می برد تا بازار مسکن بازیابی شود.
وی افزود: به خاطر رکود معاملات، درآمد مشاوران املاک 
به شدت کاهش یافته و شاید از حقوق یک کارمند پایین تر 
است. در فاز اول رکود به سر می بریم و فعلا ابطال پروانه 
نداریم، اما اگر این کسادی ادامه یابد قطعا با ریزش شدید 
تعداد مشاوران املاک و ابطال پروانه مواجه می شویم که 
علاوه بر آن که زندگی شاغلان این حرفه را تحت تاثیر قرار 

می دهد تبعات منفی برای اقتصاد کشور خواهد داشت.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تصریح کرد: حدود ۲۵۰ 
هزار مشاور املاک دارای پروانه کسب در کشور داریم که 
با کاهش درآمد این صنف، به طور مستقیم و غیرمستقیم 

معیشت ۳ تا ۴ میلیون نفر تحت تاثیر قرار می گیرد.
گودرزی درباره اقدام وزارت راه و  شهرســازی در ارائه کد 
رهگیری رایگان قراردادهای اجاره گفت: این مساله نیز در 
کاهش درآمد مشاوران تاثیر قابل توجهی داشت. از ابتدای 
سال هجمه ای به مشاوران املاک صورت گرفت، در حالی 
که دولت باید حامی اصناف باشد. نباید شرایط به گونه ای 
رقم بخورد که رقابتی بین ما و دولت به وجود بیاید. طبیعتا 

وقتی کار ما را دولت انجام دهد درآمد مشــاوران املاک 
پایین می آید.

وی تاکید کرد: فناوری و ابزارهــای نوین باید در خدمت 
کسب و کار باشــد، نه این که آن را مختل کند. از اسفند 
۱۴۰۱ که من مسئولیت اتحادیه املاک را پذیرفتم تمرکز 
خود را بر قانون مداری و ساماندهی صنف گذاشتم. اطمینان 
دارم که دولت هم با صنف مشاوران املاک مخالفتی ندارد، 
اما می خواهد در یک چارچوب عمل کنند. خودم پیشنهاد 
دادم که قانون مند و ساماندهی شویم، در یک چارچوب 

قانونی قرار بگیریم و نگاه منفی از صنف ما برداشته شود.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با بیان اینکه مشاوران 
املاک به هیچ عنوان عامل گرانی مسکن نیستند، گفت: 
هر زمان قیمت مسکن بالا یا پایین می رود مشاوران املاک 
ضرر می کنند. برای اینکه قیمت ها در بازار مسکن ثابت 
بماند و در عین حال معاملات رونق بگیرد باید قیمت زمین، 
مصالح و هزینه های ساخت ثابت بماند. اینکه در اقتصاد 
مسکن چه اتفاقی می افتد در حوزه کار ما نیست. دولت باید 
متغیرهای  اقتصادی  را ثابت نگه دارد و عرضه و تقاضا را از 
طریق ساخت و ساز کنترل کند. اگر این اقدام صورت گیرد 
مسکن از کالای سرمایه ای به مصرفی تبدیل می شود و 

قیمت آن ثابت می ماند. معاملات هم رونق می گیرد.
گودرزی در واکنش به این موضوع که بعضا عنوان می شود 
مشــاوران املاک به صورت منطقه ای قیمت خانه را بالا 
می برند، گفت: چنیــن چیزی صحت نــدارد. با برخی 
نمایندگان هــم که این موضوع را بیــان کردند صحبت 
کردیم که گفتند اینگونه نیســت. شاید بتوان موردی به 
برخی تخلفات اشاره کرد که در همه  مشاغل وجود دارد 
اما اقتصاد یک ســطح کلان است که با حرکات چهار نفر 

تغییر نمی کند.
وی با اشــاره به کاهش قیمت مســکن از خرداد به بعد 
خاطرنشان کرد: مشاوران املاک دخالتی در این کاهش 

نداشــتند. وقتی هم افزایش می یابد کار مشــاور املاک 
نیســت. اتفاقات اقتصاد کلان و کمبود مســکن، به هم 
خوردن تناسب عرضه و تقاضا باعث نوسانات بازار مسکن 
می شود. وقتی از آمار خانه های خالی اطلاع نداریم و یک 
عده خانه ها را خالی نگه می دارند تا با قیمت بالاتر بفروشند 
این اتفاقــات می افتد. گودرزی بیان کــرد: ما می توانیم 
شرایط را به گونه ای مدیریت کنیم که در سامانه املاک 
و مستغلات، هیچ مشاور املاکی نتواند کمیسیون بالاتر 
از تعرفه دریافت کند. مشابه آنچه در دفاتر اسناد رسمی 
وجود دارد همه چیز در سامانه ثبت شود. پیشنهاد خود 
 را ارائه داده ایم امــا گوش ندادند و حتی خودشــان هم 

برنامه ندارند.
رئیس اتحادیه مشــاوران املاک با انتقاد از ورود بانک ها 
به حوزه ساخت و ســاز بیان کرد: در تهران فقط در یک 
فقره ۳۰۰۰ واحد متعلق به یک بانک شناسایی شد. وقتی 
بانک یا دستگاه دولتی در جهت منافع خود انباشت ثروت 
می کند، نه تنها به بازار مسکن و اقتصاد کشور ضربه می زند 
بلکه برای دولت نیز دردسرســاز می شود و دولت مجبور 
می شود برای تامین مسکن مردم دنبال راهکارهای دیگر 
برود . وی درباره پیش بینی بازار مسکن گفت: الان اوایل 
آذر است، نقل و انتقالات در حوزه اجاره انجام شده و کسی 
نیست که جابه جا نشده باشــد. بحمدالله کسی هم کف 
خیابان نیست که بگوید من خانه ندارم. منکر مشکلات 
نیستم و ممکن  است به دلیل کاهش توان متقاضیان شاهد 

انتقال منطقه به منطقه باشیم.
به گفته گودرزی، اگر عرضه مسکن را از طریق تولید افزایش 
دهیم و بانک اطلاعاتی جامع و قوی نسبت به خانه های 
خالی داشته باشیم تا بتوانیم آنها را به حوزه اجاره یا فروش 
وارد کنیم، می توان به ادامه  آرامش بازار مسکن امیدوار بود . 
اگر اتفاقات بحرانی و هیجانی در اقتصاد و مسکن پیش نیاید 

فکر می کنم در سال آینده رونق داشته باشیم.

ســازمان  کل  رئیــس 
ســرمایه گذاری گفت: از 
ابتدای دولت سیزدهم ۹.۲ 
میلیارد دلار جذب سرمایه 
خارجی محقق شــده که 
۶ میلیارد دلار آن به طور قطعی وارد کشــور شده 
است. در صف اول موضوع ظرفیت های ایجاد شده 
برای جذب ســرمایه خارجی مورد بحث و گفتگو 

قرار گرفت. آقای فکری رئیس کل سازمان سرمایه 
گذاری و کمک های اقتصادی ایران به سوالاتی پاسخ 
داد. این مقام مسئول در خصوص وضعیت سرمایه 
گذاری خارجی در کشــور گفت: شــرایط سرمایه 
گذاری خارجی در کشور به نســبت قبل از دولت 
سیزدهم بسیار متفاوت شده اســت، اما همچنان 
برای ما رضایت بخش نیست و باید تلاش کنیم تا به 

نقطه مطلوب خود برسیم.
فکری گفــت: از ابتدای دولت تا امــروز به صورت 
مصوب که شامل طرح های ســرمایه گذاری است 

۹.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری توافق شده است. 
تنها در ســال ۱۴۰۱ نزدیک به ۴.۲ میلیارد دلار 
جذب سرمایه گذاری خارجی داشتیم و رشد ۱۷۰ 
درصدی سرمایه گذاری را شاهد بودیم. به طور کلی 
۶ میلیارد دلار از ۹ میلیارد مذکور به طور قطعی از 
ابتدای دولت سیزدهم محقق شده است. امیدواریم 
در سال۱۴۰۲ به رقم ۶ میلیارد دلار سرمایه گذاری 

خارجی برسیم.
او افزود: اگر بخواهیم در جذب سرمایه هدف گذاری 
داشــته باشــیم، می توانیم روی ده میلیارد دلار 

متمرکز باشیم. اما این موضوع به این بستگی دارد 
که چقدر زمینه لازم را فراهم کنیم. فکری در مورد 
وضعیت جذب سرمایه در دیگر کشور ها و مقایسه با 
ایران گفت: اکثر کشور های منطقه ما کاهش رشد 
جذب سرمایه را شاهد بوده اند که دلایل مختلفی 
داشته است. در ایران با تغییر رویکردی که داشتیم 
به سمت کشور های سرمایه فرست متمایل شدیم 
و به جای اینکه منتظر کشــور های غربی و شرط و 

شروط آن ها باشیم به این جهت رفتیم.
رئیس کل سازمان ســرمایه گذاری و کمک های 

اقتصادی ایران متذکر شد: سرمایه هایی که از سوی 
ایرانیان خارج از کشور نیز به کشور وارد می شود در 
آمار محاسبه می شود، اما به شرط اینکه منشأ این 
سرمایه خارجی باشد و از داخل تامین نشده باشد. 
خارجی هایی هــم داریم از داخل جذب ســرمایه 
می کنند و در داخل کشور سرمایه گذاری می کنند، 
اما این در آمار ما محاســبه نمی شود و لازم است 
که منشأ ارز خارجی باشد. سرمایه هایی که از این 
طریق وارد کشور می شود حدود ۲۰ درصد از جذب 

سرمایه های خارجی کشور را تشکیل می دهد.
فکری در خصوص هدف گذاری جذب سرمایه در 
برنامه ششــم گفت: در برنامه ششــم ۱۵ میلیارد 
دلار هدف گذاری شــده بود که البتــه این هدف 
واقع گرایانه نبود. در برنامــه هفتم آنچه که دولت 
پیشنهاد کرده این اســت که رقم مشخص نکنیم 
و شــاخص اعلام کنیم. به عنوان مثال اعلام کنیم 
معادل همســایگان ایران جذب ســرمایه داشته 
باشیم. او در پاســخ به اینکه چه حوزه هایی برای 

ســرمایه گذاران خارجی جذاب اســت گفت: در 
 حــال حاضــر نفــت و گاز رتبــه اول را در جذب 

سرمایه دارند.
رئیس ســازمان ســرمایه گذاری خارجی گفت: 
مهمترین حمایت قانون حمایت از ســرمایه گذار 
خارجی، حمایت سیاسی اســت. هر نوع آسیبی و 
ریسک های سیاســی که می تواند به سرمایه این 
ســرمایه گذاران وارد شود را پوشــش می دهیم. 
مهمترین ویژگی این قانون این اســت که ریسک 
سیاسی را پوشش می دهد و هر زمان که بخواهند 
ســرمایه گذاری خود را از کشــور خارج کنند ما 
آن را پوشــش می دهیم. این اصل در بحرانی ترین 
شــرایط ارزی کشور هم رعایت شــده است. او در 
خصوص مشــکلات پذیرش طلا به عنوان سرمایه 
گفت: این موضوع به طور کامل حل شــده و بحث 
استانداردسازی آن باقی مانده و در حال حاضر طلا 
را به عنوان سرمایه می پذیریم. ورود طلا به کشور را 

معادل ورود ارز به کشور می دانیم.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

در دولت سیزدهم محقق شد؛

جذب ۹.۲ میلیارد دلار سرمایه گذاری خارجی  

دلیل کمبود گوجه در تره بار تهران

آیا بازگشت قیمت خودروها به قبل ممکن است؟

بازار خودرو در رکود کامل به سر می برد ۶ هزار واحد صنفی تعمیر خودرو در تهران مجوز دارند 

خانه ارزان شده است

یک بانک ۳۰۰۰ واحد مسکونی دارد
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دستیار معاون علمی رییس جمهور در توسعه زیرساخت های فناوری گفت: در توافق 
با سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران مقرر شد پلتفرم های صادرات محصولات 
فناورانه و کارخانه هوشمند ایجاد شود. محمد جواد صدری مهر، در تشریح جزییات 
موافقت نامه معاونت علمی و سازمان گســترش و نوسازی صنایع ایران در جمع 
خبرنگاران گفت: این موافقت نامه شامل سه کلان پروژه )طرح پیشران( که شامل 
توسعه سیستم ذخیره سازی انرژی در کشور یا همان ESS که فوق العاده در بالا بردن 

ذخیره انرژی، اقتصادی کردن آن و پایین آوردن مصرف سوخت دارد. وی دومین 
پروژه این توافقنامه را فناوری های مرتبط با اقلیم به طور خاص در حوزه مدیریت 
مصرف آب عنوان کرد و گفت: سومین پروژه مربوط به ایجاد زیرساخت های لازم 
برای بردن صنعت به سمت انقلاب صنعتی چهارم و به طور خاص استقرار و پیاده 
ســازی ابر روندهای فناوری و مفاهیم نوظهور )تحول دیجیتال، انقلاب صنعتی 
چهارم، هوش مصنوعی( در صنعت است. صدری مهر درباره توافقات صورت گرفته 

در حوزه زیرساختی بین معاونت علمی و ایدرو گفت: در حوزه زیرساختی توافق 
شد، یک کارخانه نوآوری در منطقه شادآباد راه اندازی شود، همچنین مقرر شد 
زیرساخت های زیست بوم نوآوری در منطقه بریانک تهران و هلجرد کرج به عنوان 
شهرک کاوش ایجاد شود. اولین پروژه زیرساختی که در منطقه شادآباد قرار دارد، با 
در نظر گرفتن ساخت و ساز، سوله سازی و... تا انتهای تابستان سال ۱۴۰۳ تمام می 

شود و شرکت ها امکان استقرار در این مکان را خواهند داشت.

ایجاد پلتفرم های صادرات محصولات فناورانه و کارخانه هوشمند

فناوری و 
اطلاعات

ایجاد صندوق پستی هوشمند در هزار نقطه
عضو هیات مدیره شرکت ملی پســت ایران گفت: با همکاری شرکت های دانش 
بنیان صندوق های پستی هوشــمند در ۵۰ نقطه کشور پیاده سازی شده است؛ 
هدفگذاری ما ایجاد صندوق پستی هوشمند در هزار نقطه مختلف از کشور است.

مهدی چمن زاد اظهار داشت: سرانه استفاده از خدمات پستی یکی از شاخص های 
مهم در توسعه یافتگی کشورها است. در کشورهای توسعه یافته هر شهروند سالانه 
۶۰۰ بار از خدمت پستی استفاده می کند. شــاید جالب توجه باشد که این عدد در 
کشور ما برای هر نفر معادل ۱۰ خدمت پستی است. وی افزود: خدمات پستی شامل 
تمام فعالیت هایی است که در صنعت پستی ارایه می شود. انتقال کالا و یا مواد غذایی 
از نقطه ای به نقطه دیگر نیز زیر مجموعه خدمات پستی است. چمنزار گفت: در ۵ سال 
اخیر اقتصاد دیجیتال و تجارت الکترونیک رشد خوبی داشته و شرکت ملی پست هم 
در این راستا اقدامات خوبی داشته است. سهم شرکت ملی پست از ارسال و مراسلات 

۱۵ درصد است و بخش خصوصی ۲ درصد این نقل و انتقال ها را بر عهده دارد.
وی درباره ویژگی های صندوق های پستی هوشمند گفت: صندوق هوشمند پستی 
در هزار نقطه کشور مثل متروها، دانشگاه ها، اداره های دولتی، دفاتر پلیس+۱۰ و 
مجتمع های بزرگ مسکونی نصب خواهند شد. این صندوق ها قابلیت دریافت و 
توزیع مرسوله خواهند داشت. فرد از طریق یک سامانه و پلتفرم می تواند صندوق 
را برای خود اختیار کند و اعلام کن کالای خریداری شده به این صندوق هوشمند 
تحویل شود و در هر ساعت از شبانه روز امکان برداشت کالا را داشته باشد. هزینه 
حمل و نقل در این شیوه کاهش پیدا می کند. عضو هیات مدیره شرکت ملی پست 
گفت: با همکاری شــرکت های دانش بنیان صندوق های پستی هوشمند در ۵۰ 
نقطه کشور پیاده سازی شده است و هدف گذاری ما ایجاد صندوق پستی هوشمند 
در هزار نقطه مختلف کشور است. اگر در ســال اول بتوانیم ۲۰ تا ۳۰ درصد این 
صندوق ها را نصب کنیم و مردم استقبال خوبی داشته باید طی ۲ تا ۳ سال طرح 
به صورت کلی اجرا خواهد شد. این صندوق ها کاملًا ایرانی و توسط شرکت های 
دانش بنیان ساخته شده است. هزینه نصب این صندوق ها ۱۰ تا ۲۰ درصد کمتر 

و یا بیشتر از تعرفه های معمول خدمات پستی است.

رتبه ۱۷ ایران در ساخت هوش مصنوعی
مدیر اجرایی و معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور هوش 
مصنوعی را با توجه به قابلیت آن در ارتقای بهره وری عامل تحول برای جامعه ایرانی 
دانســت و تاکید کرد در صورتی که جامعه ای از این فناوری غافل بماند در آینده 
نزدیک محکوم به شکست است. روح الله دهقانی فیروزآبادی مدیر اجرایی و معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در دومین رویداد ملی صنعت 
دانش بنیان، انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شهر هوشمند گفت: انقلاب صنعتی 
چهارم در پارادایم رشد یک سری از فناوری ها شکل گرفته است، این پارادایم وقتی 

جدیت پیدا کرد که هوش مصنوعی توسعه یافت.
وی افزود: هوش مصنوعی ارتباط انسان را با جهان بازتعریف کرده و حیات بشر را 
منقلب کرده است. دهقانی فیروزآبادی ادامه داد: فناوری انسان را در بیرون قوی و 
در درون ضعیف می کند. هوش مصنوعی نسل چهار و مولد قرار است به جای انسان 
فکر و آن را کنترل کند. کمتر از یک دهه آینده تمام طراحی های صنعتی را هوش 
مصنوعی انجام می دهد. هوش مصنوعی در حال گرفتن توان فکر انســان است، 

همان چیزی که وجه تمایز انسان با دیگر مخلوقات به شمار می آید.
مدیر اجرایی و معــاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان رئیس جمهور 
خاطرنشان کرد: کسانی که در هوش مصنوعی فعال نباشند بردگان دنیای آینده 
و کسانی بر آن توفق یابند اربابان آینده هســتند. هوش مصنوعی مشاغل افراد 
تحصیل کرده را هدف قرار داده است و جای آنها را اشغال می کند زیرا به جای انسان 

فکر می کند بنابراین اگر به آن نپردازیم شکست خواهیم خورد.
وی همچنین گفت: کشوری مانند ایران با محدودیت منابع رو به روست بنابراین 
باید به بهره وری کند، هوش مصنوعی می تواند بهره وری را افزایش دهد. دهقانی 
فیروزآبادی به رتبه ۱7 ایران در تولید هوش مصنوعی در جهان اشــاره و تصریح 

کرد: هوش مصنوعی برای جامعه ایرانی منبعی از تحول است.

موفقیت دانش بنیان ها در تولید تجهیزات صنعت نفت
فعالان یک شــرکت دانش بنیان  با تکیه بــر ویژگی های فنــاوری نانو، موفق به 
بومی سازی پوشش های دوجزئی شــدند که به طور گســترده در صنایع نفت، 
گاز و پتروشیمی استفاده می شــود. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، امیر شــیخ بهایی مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
بهبود صنعت مهان به فعالیت این مجموعه در حوزه محصولات و خدمات مهندسی 
و پوشش دهی سطح اشاره کرد و گفت: پوشــش های دو جزئی حاوی نانوذرات 
سرامیکی با قابلیت مقابله با شرایط خاص خوردگی و سایش یکی از محصولات 
دانش بنیان این شرکت است که در صنایع نفت، گاز پالایش، پتروشیمی، فولاد 
و... کاربرد دارد. وی از تامین نیاز فعالان صنایع نفت، گاز، پتروشــیمی، فولاد به 
محصولات پوشــش دهی ســطوح با تولید داخل و بی نیازی از واردات خبر داد و 
افزود: محصولات وارداتی مشــابه، دارای عمر مفید کم تری بوده و قابل قیاس با 
نمونه تولیدی در این مجموعه نیست. در واقع با توجه به روند انجام شده روی این 
محصول از حیث کارامدی، کیفیت و عمر مفید مشابه داخلی و خارجی ندارد. این 
فعال فناور با بیان اینکه بهبود صنعت مهان توانسته است برای ۲۰ متخصص به 
طور مســتقیم و برای ۶۰ نفر به طور غیر مستقیم اشتغال ایجاد کند، یادآور شد: 
بهبود صنعت از جمله شرکت های مستقر در شهرک علمی، تحقیقاتی اصفهان 
است که به طور تخصصی در حوزه مهندسی سطح و تولید پوشش های صنعتی، 

فلزی سرامیکی و کامپوزیتی فعالیت دارد.
شیخ بهایی درمورد صرفه جویی حاصل از تولید پوشش های دوجزئی نانوساختار 
اظهار داشت: بر اساس آمارهای غیر رسمی که از یکی از صنایع کشور اعلام شده 
است، میزان واردات این حوزه بیش از ۲ میلیون دلار است. این میزان صرفاً مربوط 
به بخشی از صنایع بوده و از تمام صنایع اطلاع دقیقی در دست نیست. البته از نظر 

مشخصات، محصولات وارداتی قابل قیاس با نمونه تولیدشده نیست.
وی با بیان اینکه روند تحقیق و توســعه  برای ســاخت این محصول دانش بنیان 
حدود چهار سال به طول انجامیده اســت، افزود: اولین نمونه صنعتی طی شش 
ماه گذشته آماده سازی و تحویل صنعت شده است. پس از دریافت تاییدیه های 
میدانی لازم یکی از صنایع بابت این موضوع در گام اول درخواست قطعی در حدود 
۲۰ میلیارد تومان بود این موضوع صرفاً مربوط به یکی از صنایع بوده و در صورت 
ادامه روند با توجه به این که فروش محصولات شــرکت به تازگی عملیاتی شده 
است، پیش بینی می شود این عدد دســت کم ۱۰ برابر بیش تر شود و به عدد ۲ 
هزار میلیارد ریال برسد. مدیرعامل شرکت بهبود صنعت تصریح کرد: با توجه به 
ابتکارات و خلاقیت های صورت گرفته می توان گفت در فاز صنعتی و نمونه های 
بزرگ، این پوشش برای اولین بار در دنیا در فاز عملیاتی تولید می شود و با توجه 
به تخصص و اشراف متخصصان این شرکت نسبت به رقبای خارجی، این محصول 
با توجه به عدم وجود مشابه دیگر، می تواند در بازارهای اروپایی حرف های جدی 
برای گفتن داشته باشد. شیخ بهایی، کشورهای حوزه خلیج فارس را با توجه به 
بازار گسترده صنایع نفت و گاز از اهداف صادراتی این شرکت برشمرد و گفت: در 
گام بعدی با تسلط بر بازارهای داخلی، به طور قطع برنامه صادراتی در این خصوص 
به طور جدی دنبال خواهد شد و این شرکت در نظر دارد طی سال جاری و با توجه 
به زیرساخت موجود، تقاضای قطعی را تحقق ببخشد و در گام بعدی و با توسعه 

زیرساخت، ظرفیت تولید و صادرات را افزایش دهد.

اخبار

معاون علمــی رییس جمهور 
گفــت: براســاس موافقــت 
نامه با ســازمان گســترش و 
نوسازی صنایع ایران، اولین و 
بزرگ ترین »کارخانه نوآوری 
سخت افزاری« تحت عنوان کارخانه سبز گسترش راه 
اندازی  می شود. روح الله دهقانی فیروزآبادی در حاشیه 
امضای توافقنامه با ایدرو )سازمان گسترش و نوسازی 
صنایع ایران( که امروز در محــل معاونت علمی برگزار 
شد، در جمع خبرنگاران اظهار کرد: سازمان گسترش 
و نوســازی صنایع ایران از نظر من یکی از ذخیره های 
فناوری و صنعتی کشور بوده که دارای تجربه های موفق 

و نیروی انسانی بسیار توانمند است.
وی با اشــاره به اینکه همه صنعتگران کشور و صاحبان 
صنایع، ایدرو را یک مجموعه موفق و پیشرو در توسعه 
صنعتی می شناسند، گفت: این موافقتنامه در سه حوزه 
صورت گرفته است؛ نخست انجام چند پروژه پیشران و 
کلان با یکدیگر است که ما با شرکت های دانش بنیان 
و ایدرو با نیروی انســانی توانمند خود در این پروژه ها 
مشارکت داریم، دوم ایجاد پلتفرم هایی برای توسعه بازار 
و صادرات شرکت های دانش بنیان و سوم ایجاد پلتفرم 
های خدمت رسانی به شــرکت ها شامل کارخانه های 

نوآوری جدید است.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس 
جمهور خاطرنشان کرد: در کشور هرچه کارخانه نوآوری 
وجود دارد از جنس نرم افزاری است که انشاالله در همین 
دولت ســیزدهم اولین و بزرگ ترین »کارخانه نوآوری 
ســخت افزاری« تحت عنوان کارخانه ســبز گسترش 
برای اسکان و استفاده 7۰ شــرکت دانش بنیان که در 

حوزه ســخت افزاری نوآوری دارند، افتتاح خواهد شد. 
دستیار معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس 
جمهور در سامان دهی و توسعه زیرساخت های فناوری و 
نوآوری نیز گفت: معاونت علمی و سازمان »ایدرو« برای 
همکاری در سه محور کلی و ۹ موضوع شامل طرح های 
پیشران، طرح های توسعه زیست بوم فناوری و نوآوری و 

طرح های توسعه پلتفرم توافق کردند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمدجواد صدری مهر، دستیار معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری در 
سامان دهی و توسعه زیرساخت های فناوری و نوآوری در 
حاشیه نشست امضای توافق نامه همکاری معاونت علمی 
و سازمان گسترش و نوســازی صنایع ایران، با اشاره به 
همکاری در حوزه های زیرساختی برای دانش بنیان ها 
از یک سو و احصاء نیازهای فناورانه و راهبردی صنایع 
عنوان کرد: معاونت علمی و ســازمان »ایــدرو« برای 

همکاری در سه حوزه اصلی موافقت کردند.
وی با اشــاره به »معرفی نیازهــای فناورانه صنعت« و 
»توسعه زیرساخت های دانش بنیان و فناورانه« عنوان 
کرد: این موافقت نامه شــامل ســه کلان پروژه یا طرح 
پیشران شــامل سیســتم ذخیره انرژی، فناوری های 
مرتبط با اقلیم به طور در حــوزه مدیریت مصرف آب و 
پروژه زیرساخت های لازم برای بردن صنعت به سمت 

انقلاب صنعتی چهارم است.
صدری مهر با اشــاره به طرح های مطرح شده فناورانه 
مورد نیاز صنایع در قالب این موافقت نامه گفت:  حوزه 
سیستم ذخیره انرژی یا ESS یکی از برنامه های مشترک 
مطرح شــده ذیل این توافق نامه است که توانایی ایجاد 
تحولی جدی و قابلیتی خارق العاده برای بالا بردن ذخیره 
انرژی، اقتصادی کردن آن، پایین آوردن مصرف سوخت 

و پایین آوردن نقطه اوج مصرف سوخت را دارد.
وی، توسعه فناوری های مدیریت منابع آب را یکی دیگر 

از برنامه های محــوری و مشــترک در قالب طرح های 
پیشــران مورد نیاز ســازمان ایدرو عنوان کرد و گفت: 
یکی دیگر از محورهای توافق شده ذیل این موافقت نامه 
که با همکاری شرکت های دانش بنیان و فناور در قالب 
قراردادهای همــکاری با صنایع پیاده ســازی خواهد 
شد، استقرار و پیاده ســازی کلان روندهای فناورانه و 
مفاهیم نوظهور در صنعت اســت. مفاهیمی همچون 
تحول دیجیتــال، انقــلاب صنعتی چهــارم و هوش 
مصنوعی کاربردهای رو به گسترشــی در صنایع دنیا 
یافته اند و با نقش آفرینی شــرکت های دانش بنیان این 
حوزه در صنایع، شــاهد تحولی در تکمیل زنجیره  های 
ارزش و تاب آوری صنعت خواهیم بود. دســتیار معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رییس جمهور در 
سامان دهی و توسعه زیرساخت های فناوری و نوآوری 
عنوان کرد: در حوزه زیرساختی، سه شهرک فناوری در 
مناطق شــادآباد،بریانک تهران و هلجرد کرج به عنوان 
شهرک کاوش جانمایی شد و نســبت به راه اندازی آن 

توافق شد. صدری مهر، درباره پلتفرم های ارائه شده در 
این موافقتنامه نیز عنوان کرد: سه پلتفرم تحت عناوین 
پلتفرم مراکز هم آفرینی،پلتفــرم صادرات محصولات 
فناوری و صنعتی و پلتفرم هوشــمند سازی کارخانه با 

همکاری معاونت و ایدرو ایجاد خواهد شد.
وی عنوان کرد: برای پروژه های پلتفرمی و زیرساختی 
زمان یک ماهه در نظر گرفته شده است که بر این قرار 
شد که نتایج اولیه آن در طی یک ماه آینده در انتهای آذر 
ماه حاصل شود. برای پروژه ها و طرح های کلان نیز بازه 

زمانی سه ماهه در نظر گرفته شده است.
دســتیار معاون علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان 
رییس جمهور با بیان این که زیرســاخت های منتخب 
برای استقرار شرکت های دانش بنیان و فناور عنوان کرد: 
اولین زیرساخت که در منطقه شــاداباد در نظر گرفته 
شده اســت با در نظر گرفتن نیاز به ساخت و ساز، سوله 
 سازی و... در انتهای تابستان سال ۱۴۰۳ آماده استقرار 

شرکت ها خواهد بود.

معاون علمی رییس جمهور خبر داد:

استقرار ۷۰ دانش بنیان در بزرگ ترین کارخانه نوآوری
News kasbokar@gmail.com

قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: بنیاد باید از استخدام 
دولتی نخبگان و حضور آنان در عرصه های کسب و کار 
و غیره حمایت کند. به گزارش بنیاد ملی نخبگان، سید 
سلمان سید افقهی در نشست با برگزیدگان المپیادهای 
علمی، گفت: بنیاد ملی نخبگان طی سال های گذشته 
مسیر پرفراز و نشــیبی را در خدمت رسانی به جامعه 
نخبگانی طی کرده است و وضع موجود ثمره و حاصل 

این دوران آزمون و خطا است.
وی افزود: در این مدت در قالب طرح ها و شیوه نامه های 
متعدد، انواع حمایت ها به جامعه نخبگانی اعطا شد اما 
در نهایت درک عمومی مورد انتظار از فضای نخبگانی 
رخ نداده اســت که این موضوع خود نیازمند آســیب 
شناسی و بررسی دقیق است و در همین راستا در این 
دوره بنیاد قصد دارد برنامه هــای مختلف را تجمیع و 
به جای طرح های متکثر و پراکنده مســیری پیوسته 

ترسیم کند.

بنیاد محلی برای تجمیع تجربیات و اشتراک 
آن ها با نخبگان

سید افقهی اظهار داشت: مســیر فرد در نخبگی باید 
مثل مسیر فرد در دانشگاه پیوسته باشد؛ در این مسیر، 
هر فرد یک پرونده مســیر نخبگی خواهد داشت تا به 

اثربخشی واضح در یک حوزه خاص برسد.
سید افقهی اظهار داشــت: بنیاد ملی نخبگان باید به 
محلی برای تجمیع تجربیات و اشتراک آنها با نخبگان 
تبدیل شود تا افراد مبتنی بر استعداد و علاقه مندی و 

صدالبته نیاز کشور در مسیر نخبگانی حرکت کنند. وی 
اظهار داشت: بنیاد ملی نخبگان یک نهاد تسهیلگر است 
که باید با همکاری دیگر دستگاه ها حمایت های لازم را 
به جامعه نخبگانی ارائه دهد؛ گرچه در این حمایت ها 
تسهیلات مالی نیز قرار دارند اما هر تسهیلی باید ابزاری 

برای رسیدن فرد به نخبگی باشد.

ضرورت پایش در مســیر نخبگی/مسیر 
نخبگی کاملًا پویاست

سید افقهی با اشــاره به اینکه بنیاد باید عرصه را برای 
شایسته ســالاری فراهم کند، تصریح کرد: بنیاد ملی 
نخبگان باید از اســتخدام دولتی نخبــگان و حضور 
آنان در عرصه های کســب و کار و غیره حمایت کند. 
حمایت ها همیشــه مالی نیســت؛ بلکه می تواند در 
 قالب هایی مانند مشــاوره، هدایت و یا حتی اعتباری

 دسته بندی شود.
قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با اشــاره به اینکه مدیران 
قبلی زحمت بســیاری در حوزه نخبگان کشیدند اما 
غفلت از پیوستگی مسیر آسیب زا بود، گفت: فرد باید 
طبق پرونده نخبگی پایش شود تا به پویایی برسد. باید 
دانست مسیر نخبگی کاملًا پویاست و فرد باید روز به 
روز به اثربخشی نزدیک تر شود. در این مسیر بنیاد ملی 
نخبگان نیز باید حامی فرد نخبه باشد. طرح های قبلی 
بنیاد ملی نخبگان همچنان اجرا خواهند شد اما این بار 
در یک مسیر مشخص و متناسب با لایه نخبگانی فرد 

و میزان اثرگذاری.

نخبه پروری و نقش آفرینی در چرخه نخبه 
پروری یکی از وظایف اصلی نخبگان

وی با بیان اینکه نخبه پروری و نقش آفرینی در چرخه 
نخبه پروری یکــی از وظایف اصلی نخبگان اســت، 
خاطرنشان کرد: نخبگان نه تنها در تدوین برنامه های 
بنیاد ملی نخبگان، بلکه در بخش های مختلف دولت 
نیز باید پیشــنهادات عملیاتــی و راهکارهای اجرایی 
برای برون رفت از مشکلات داشــته باشند؛ برای نیل 
به این هدف نخبه باید در میدان حضور داشــته باشد 
و مشکلات و مســائل را کف میدان حل کند. به عنوان 
نمونه، امروز کشــور در بخش اقتصادی در نظام بانکی 
مشکلات متعدد دارد. از طرفی با مسئله تورم نیز دست 
و پنجه نرم می کند. این قبیل مشــکلات همه باید در 
میدان عمل توسط نخبگان حل شود. قائم مقام بنیاد 
ملی نخبگان گفت: قشر نخبگان باید علاوه بر تحلیل، 
در ارائه راهکارهای عملی نیز موفق عمل باشند، چون 
مشکلات و مسائلی را در میدان عمل می بینند که در 

هیچ کتابی نوشته نشده و هرگز با آنها مواجه نشده اند.

افراد با تجربه در حوزه هــای عملیاتی به 
شبکه نخبگان متصل می شوند

سید افقهی با بیان اینکه میدان عمل اثربخشی نخبگان 
آزمایشــگاه، تولید، صنعت و بخش های دیگر جامعه 
است، تاکید کرد: بنیاد ملی نخبگان تلاش دارد افراد با 
تجربه در حوزه های عملیاتی را به شبکه نخبگان متصل 
کند تا با اشتراک تجربیات و اندوخته های آنان نخبگان 

بتوانند با دید بهتری با مسائل کشور مواجه شوند. وی 
با بیان اینکه ملیت ما ایرانی ســت و باید به ملیت خود 
افتخار کنیم، بر لزوم وجود دیپلماسی علمی نیز تاکید 
کرد و یادآور شد: موضوع مهاجرت نخبگان تنها زمانی 
حل می شود که هم نخبه احساس مسئولیت کند و هم 
حاکمیت زمینه را برای فعالیت او فراهم کند. همچنین 
باید شرایطی فراهم شــود که نخبگان بومی بتوانند با 
نخبگان جهان ارتباط بگیرند و معتقدیم این مهم سبب 
رشد فضای نخبگانی می شود به شرطی که این ارتباط 

در نهایت در کشور اثربخش باشد.

بنیاد ملی نخبگان خانه نخبگان است
وی با بیان اینکــه بنیاد ملی نخبــگان خانه نخبگان 
اســت، گفت: در فضای کنونی هم بنیاد ملی نخبگان 
هم معاونت علمی فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری و هم عموم جامعه دغدغه نخبگانی دارد. از 
طرفی بنیاد ملی نخبــگان جایگاه خوبی در حاکمیت 
دارد که می تواند از آن بــرای بهبود فضای کنونی بهره 
ببرد؛ این یعنی فرصتی مغتنم که باید از آن به بهترین 
نحو استفاده کرد. قائم مقام بنیاد ملی نخبگان در پایان 
از برنامه برگزاری اردوهــای علمی و صنعتی با حضور 
نخبگان خبر داد و یادآور شد: در این اردوها ضمن ارائه 
برنامه های مختلف بنیاد ملی نخبگان و شرح تفصیلی 
رویکردها و سیاست های این بنیاد در دور جدید تلاش 
می شــود تعامل مناســبی در جامعه نخبگانی و نظام 

نخبگانی ایجاد شود. 

معاونت علمــی ریاســت جمهــوری و انجمن ملی 
شرکت های صنایع پیشــرفته و دانش بنیان صنعت و 
معدن در تسهیل فعالیت ها، توسعه بازارهای داخلی و 

صادراتی شرکت های دانش بنیان توافق کردند.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، توافق نامه همکاری توسعه اقتصاد 
دانش بنیان با همکاری معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری و انجمن ملی شرکت های 
صنایع پیشرفته و دانش بنیان صنعت و معدن به منظور 
ارتقای تاب آوری توســعه بازارهــای صادراتی ایجاد 

کنسرسیوم های نوآوری و فناوری منعقد شد.
ایــن توافق نامه همکاری مشــترک توســط روح الله 
دهقانی، معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهــور و محمدمهدی نایبــی، رییس هیات 
مدیره انجمن ملی شرکت های صنایع پیشرفته صنعت 
و معدن امضا شد. بر اســاس این توافق نامه، این برنامه 
مشــتمل بر دو مرحله اجرایی خواهــد بود که مرحله 
اول از نیمه دوم ســال ۱۴۰۲ تا ۱۴۰۴ و مرحله دوم 

از ۱۴۰۴ تا ۱۴۰۸ اجرا خواهد شــد. معــاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رییس جمهور با اشــاره 
به ظرفیت بالای شــرکت های دانش بنیــان بزرگ و 
پیشران در فتح بازارهای داخلی و صادراتی عنوان کرد: 
شرکت های دانش بنیان بزرگ و پیشــران از ظرفیت 
بسیار خوبی در کسب ســهمی قابل توجه از اشتغال، 
ارزش افزوده و ارتقــای تاب آوری صنایــع برخوردار 
هســتند و همکاری  و تعامل این شــرکت ها می تواند 
آغازگر و توسعه دهنده طرح های بزرگ و ارزش آفرین 
باشــد. دهقانی با بیان این که امید داریم که امسال و 
سال بعد تحولاتی در حوزه شــرکت های دانش بنیان 
پیشران محقق شود ادامه داد: اعضای این انجمن جزو 
توانمندترین شــرکت های بزرگ کشور هستند و می 
توانند چند پروژه بزرگ را با ایجاد کنسرســیوم های 
بزرگ دانش بنیان به اجرا برســانند. تلاش می کنیم تا 
با این موافقت نامه همکاری، در قالب یک برنامه ملی و 

مشترک و با محوریت چند شرکت دانش بنیان در قالب 
یک کنسرســیوم، چند پروژه پیشران و کلیدی، مانند 
 آن چه که در همکاری با صنعت نفت به اجرا رســید به

 مرحله اجرا برسد.
از اصلی تریــن محورهای این توافق نامــه می توان به 
شناسایی و احصاء چالش ها و نیازهای توسعه محصولات 
دانش بنیان و ارائه راه حل های مبتکرانه برای تکمیل 
زنجیره ارزش، ارتقای تــاب آوری و رفع نیازهای ملی 
در تولید و ســاخت مواد اولیه، ارتقای توانمندی های 
فناورانه و نوآورانه جهت حفظ مزیت رقابتی محصولات 
دانش بنیان در دو سطح داخلی و بین المللی، تقویت 
ابزارهای تامین مالی و ســرمایه گذاری شــرکت های 

دانش بنیان اشاره کرد.
مدیریت رقابت شرکت های دانش بنیان در زمینه تولید 
محصولات دانش بنیان مشابه با رویکرد ارتقاء کیفیت 
در ســطح بین المللی، فرهنگ سازی افزایش تقاضای 

محصولات دانش بنیان در داخل کشور، شبکه سازی 
و تقویت همکاری شــرکت های دانش بنیان با هدف 
مشارکت در تولید و توســعه محصول، ایجاد همکاری 
مشترک فی مابین صنایع بزرگ و شرکت های دانش 
بنیان به منظور تولید محصول جدید، توسعه محصول 
ارتقاء کیفیت و توســعه بازارهــای صادراتی از طریق 
ایجاد کنسرسیوم ها از دیگر محورهای این موافقت نامه 

همکاری است.
انجمن شرکت های دانش بنیان در حال حاضر متشکل 
از ۳۱ عضو است که شرکت های توانمند و دارای سطح 
فناوری بالا با فروش سالیانه بیش از ۱۰ میلیارد تومان 
و توسعه محصولات راهبردی کشور هستند. مجموع 
فروش این ۳۱ شــرکت در ســال ۱۴۰۱ بیش از ۱۰ 
هزار میلیارد تومان بوده اســت. کمترین عدد فروش 
۲۰ میلیارد تومان و بیش ترین عدد فروش هزار و ۶۵۹ 
میلیارد تومان و متوسط فروش شرکت ها، ۳۳7 میلیارد 
تومان است؛ مجموع تعداد پرسنل این شرکتها بالغ بر 
هفت هزار و ۵۶۵ نفر و متوسط پرسنل، ۲۴۴ نفر است.

بنیاد ملی نخبگان از استخدام دولتی نخبگان حمایت می کند

بازارهای داخلی و صادراتی شرکت های دانش بنیان توسعه می یابد
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سبکزندگي

خريد همواره يكي از چندين دغدغه مردم  
در ماه های آخر سال است و خريد لباس و 
منسوجات  بخش عمده خريد های شب 
عید است. در كنار نو شدن لباس ها ،خريد 
لباس براي قلب دوم بدن يعني پا بیشتر 
از باقي پوشاك اهمیت دارد. پوشیدن كفش هاي شیك و مجلسي 
و خريد كفش هاي مناسب براي  خیلی ها اهمیت دارد. چه كفشي با 
چه قیمت و امكاناتي مناسب تر است؟ چرا كفش و كیف چرم اينقدر 
گران است؟ مردم براي خريد شب عید بايد چه میزان از بودجه خود 
را صرف خريد كفش كنند؟  اين ها همگي سوالاتي است كه مي تواند 
با يافتن پاسخ آن گامي رو به جلو براي خريد كالاي مناسب مشتريان 
باشد.  ايران با پیشینه سه هزار ساله در تهیه لباس و كفش، نخستین و 
قديمي ترين تولیدكننده محصولات چرمي  در جهان بوده است. بیش 
از 90 سال از تاسیس نخستین كارخانجات تولید چرم در شهرهاي 
همدان و تبريز مي گذرد و تولید صنعتي كفش نیز قدمتي 50 ساله 
در كشورمان دارد. البته اين كالاي لوكس و نسبتا گران هم اكنون در 
سراسر جهان مشتريان خاص خود را دارد و برندهاي بزرگي كماكان 
از چرم براي تولید محصولات شان استفاده مي كنند. اما به دلايلي 
ايران هنوز نتوانســته در اين صنعت- هنر به جايگاهي برسد كه در 

خور آن است. 
 

  زيره خوب يعني راحتي پا
»اكثر زيره هايي كه در ايران مورد اســتفاده قــرار مي گیرد از مواد 
ضايعاتي، پي يو يا پي وي سي تهیه مي شــود كه از كیفیت پايیني 
برخوردارند. حتي اروپا واردات كفش هاي چیني با زيره پي وي سي را 
ممنوع اعلام كرده است.« اين جمله را يكي از تولیدكنندگان كفش 
چرمي مي گويــد و مي افزايد: »70 درصد راحتــي پا به زيره كفش 
مربوط مي شود. زيره اي مناسب است كه با متريالي خوب و بر مبناي 
حالت هاي پا ساخته شده باشد. 99 درصد زيره هايي كه در بازار ايران 
به نام طبي به فروش مي رســد، غیرواقعي است و وجود مواد ژله اي 
روي پاشنه زيره دلیل طبي بودنش نیســت كه پا را نیز به هر طرف 

انعطاف مي دهد.« 
»رسول فر« قیمت كیف هايش را بسته به میزان مواد به كار رفته بین 
100 تا 250 هزار تومان عنوان مي كند و عمر يك كیف چرمي  زنانه 
را به شرط برخورداري از جنس خوب و نگهداري مناسب بیش از 5 
سال مي داند. وي ذائقه مردم را براي استفاده از محصولات چرم رو به 
افزايش مي داند و مي گويد: »استفاده از واكس يا روغن زيتون به طور 

مرتب روي كیف به ماندگاري و دوام آن كمك مي كند.« 
اين تولیدكننده، بزرگ ترين مشكل عقب ماندگي صنعت كیف و كفش 
ايران نسبت به كشورهاي پیشرفته همچون ايتالیا، فرانسه و تركیه را 
مربوط به ضعف در قالب سازي و تكنولوژي موجود در ايران مي داند 
و معتقد است با رفع اين دو مشكل قطعا به جايگاه خوبي در بازارهاي 

جهاني خواهیم رسید. 

  صنعتي جامانده از تكنولوژي
محســن بهشــتیان، جــوان 30 ســاله اي اســت كــه همــراه 
بــا بــرادرش از كودكــي حرفــه پدرشــان را دنبــال مي كند؛ 
حرفه اي كــه ســال ها پیــش در يكــي از محله هــاي اصفهان 
 بــا كفاشــي كوچكــي آغــاز شــد و اينــك بــا 8 شــعبه و 
150 كارمند و كارگر به شــیوه اي صنعتي و علمي  به تولید كیف و 
كفش چرمي  مي پردازند. وي مي گويد: »براي تولید كفش معمولا از 
3 نوع چرم گاوي، بزي و شتري استفاده مي شود. كفش هاي مردانه 
حتما بايد از چرم گاوي تهیه شوند چراكه هم ضخامت بیشتري دارد و 
 هم محكم تر است و براي آقايان كه وزن بالاتري دارند، مناسب تر است.

 براي كفش هــاي زنانه هم از چرم گاوي با ضخامــت كمتر و هم از 
چرم بزي به دلیل ظرافتش استفاده مي شــود. چرم شتري نیز در 
قسمت زيرين كفش مانند آستر و كفي كاربرد دارد. برخلاف چرم 
مصنوعي كه عرق را به خود پا برمي گرداند، كفش چرم طبیعي عرق 
پا را دفع و از ايجاد بو و قارچ هاي پوســتي در پا جلوگیري مي كند.« 
وي مي افزايد: » يــك كفش خوب بايد از قالبي اســتاندارد، ارتفاع 
ســقفي مناســب  و متريالي درجه يك برخوردار باشد. هم اكنون 
صنعت كفش در دنیا از نظر مدل و تنوع به رشد بالايي رسیده است 
كه ناشي از تكنولوژي هاي جديد اســت. هرچند در سال هاي اخیر 
برخي از تولیدكنندگان ايراني نیز با واردكردن ماشین آلات جديــد 
پالـــكشي، دستگاه هاي تزريق، قالب و... به سمت اين تكنولوژي ها 
 در حــركــــتند اما تا رسیدن به جايگاه مطلوب هنوز راه زيادي 

مانده است.«

  چرم  مصنوعي؛ محصولي متنوع و ارزان
گراني محصولات چرم و نداشتن قدرت خريد بسیاري از مردم باعث 
شده تا محصولي جديد به نام چرم صنعتي يا مصنوعي تولید شود كه 
هم ارزان تر از مشابه طبیعي اش است و هم متنوع تر. جواد روحاني يكي 
از تولیدكنندگان چرم مصنوعي درباره اين صنعت مي گويد: »تنوع 
در رنگ، مدل و قیمت يك سومي  چرم مصنوعي نسبت به طبیعي 

بسیاري از مردم را به استفاده از آن ترغیب كرده است. برخي از خانم ها 
ترجیح مي دهند به جاي هزينه كردن براي يك كیف چرم، با همان 
مبلغ سه كیف چرم مصنوعي با رنگ ها و مدل هاي متفاوت بخرند و 
در مناسبت هاي مختلف استفاده كنند. البته خريداران بايد در هنگام 
خريد به اين نكته واقف باشند كه دو نوع چرم مصنوعي وجود دارد كه 
تشخیص  آن از يكديگر كمي  سخت است. يك نوع از مواد پي وي سي 
ساخته مي شود كه جنسي سخت دارد و در اثر سرما و گرما خیلي زود 
ترك مي خورد. نوع دوم از مواد پي يو تهیه مي شود كه جنسي نرم دارد 
و از كیفیتي بالاتر و مقاومت بیشتري برخوردار است. اين تولیدكننده 

قیمت كیف هايش را بین 48 تا 64 هزار تومان عنوان مي كند. 

  آموزش، لازمه رشد هر صنعتي
چند سالي اســت رشــته تولید كفش به طور آكادمیك در يكي از 
دانشــگاه هاي علمي -كاربردي تهران به علاقه مندان آموزش داده 
مي شود و نخستین فارغ التحصیلانش نیز تولیدي كیف و كفش راه 

انداخته اند. 
محمدنقي سلیمي،  استاد دانشگاه در اين رشته مي گويد: » آموزش 
لازمه ارتقاي ســازماني هر صنعتي اســت، با پیگیري هاي به عمل 
آمده توســط جامعه صنعت كفش ايران از ســال 87 با شــروع به 
كار دانشــگاه علمي_ كاربردي تولید كفش، بســیاري از مديران و 

پرسنل كارخانه اي اين صنعت فرصتي يافتند تا با تحصیل در اين 
رشــته به طور علمي  با فرآيند تولید كفش مانند طراحي، كنترل، 
 مديريت، بازرگاني و... در اين حوزه آشنا و به ارتقاي محصولاتشان 
بپردازند.«  وي پاپوش را پوشــاكي عنوان مي كند كه چون با كف پا 
درگیر است و با مغز، اعصاب و سیستم گوارش ارتباط دارد، درنتیجه 
حتما بايد از استاندارد اجباري تبعیت كند. اين استاد دانشگاه بهترين 
ساعات خريد كفش را پیش از ظهر مي داند و مي گويد: » در ساعات 
بعدازظهر ابعاد پا به دلیل فعالیت روزانه چاق تر مي شــود و ساعت 
مناسبي براي خريد كفش نیست. همچنین در هنگام خريد بايد پاخور 
كفش مناسب باشد. يعني خريدار هر دو لنگ كفش را بپوشد و با آن 
قدم بزند و احساس راحتي كند. اينكه برخي ها كفش تنگ تر مي خرند 
تا جا باز كند، درواقع بیش از يك باور غلط نیست. همینطور بايد از 
 فروشنده درباره ويژگي كفش و نوع چرم پرسید و فاكتور خريد مطالبه 

كرد.«

  افزايش قيمت كيف و كفش چرم به دليل كمبود مواد اوليه
جلیل دهقانــي، عضو انجمن صنايــع ملي چرم ايران با اشــاره به 
مشــكلات صنعت چرم در كشــور اظهار كرد: يكي از اصلي ترين 
مشــكلات اين صنعت، تامین مواد اولیه اســت و از آنجا كه تولید 
چرم، مواد اولیه بســیاري را مصــرف مي كند تحريــم اين مواد، 

 تاثیــرات زيــادي را در صنعــت چــرم و تولیــد كیــف و كفش 
گذاشته اســت.  وي ادامه داد: اين مساله موجب شده كارخانه هاي 
چرم سازي از مواد اولیه دسته دوم در تولید چرم استفاده كنند و اين 

موضوع مشكلات زيادي را در صنعت چرم ايجاد كرده است. 
دهقاني با اشاره به كمبود پوست گاو در كشور اظهار كرد: چرم گاوي 
كه از آن به عنوان چرم سنگین ياد مي شود، حدود 60 درصد آن در 

داخل كشور تامین  مي شود. 
عضو انجمن صنايع ملي چرم ايران با بیان اينكه واردات چرم اصلا 
مقرون به صرفه نیست، گفت: به دلیل قیمت بالاي دلار اين مساله به 
هیچ عنوان به نفع خريداران و تولیدكنندگان نیست چراكه اين امر 
قیمت چرم را چندين برابر مي كند.  وي با بیان اينكه در حال حاضر 
كارخانه هاي چرم تنها با 35 درصد ظرفیت كار مي كنند، افزود: اين 

مساله تاثیر مستقیمي بر قیمت چرم مي گذارد. 
دهقاني قیمت تمام شــده يك كفش زنانه از چــرم طبیعي را 38 
هزار تومان تنها براي چرم مصرفي آن عنــوان و اظهار كرد: با توجه 
به اينكه دست دوزها تنها از چرم طبیعي استفاده مي كنند، قیمت 
چرم بســته به نوع كیفیت آن افزايش مي يابــد.  وي يكي ديگر از 
مشــكلات موجود در صنعت چرم ســازي را نبود فضاي آموزشي 
 عنوان و اظهار كرد: براي اين صنعت هیچ دوره دانشــگاهي وجود

 ندارد. 

»كسب و كار« از  بازار كيف و كفش چرم گزارش می دهد

جولانچــرمهایمصنوعی

جاذبه هاي گردشگري شهر توريستي نمك آبرود 

سفـــريميــانابـــــرها
شــهر توريســتي نمك آبرود كــه در دوازده 
كیلومتري غرب چالوس واقع شده قسمتي از 
 اراضي منطقه را با وسعت تقريبي 650 هكتار 
دربر مي گیرد. حد شمالي اين اراضي را درياي 
خزر و حد جنوبــي آن را ارتفاعات مدوبن )از ارتفاعات سلســله 
جبال البرز( تشكیل داده است. وجود پارك هاي جنگلي بنفشه 
و شمشاد در قسمت شمالي شهرك نمك آبرود با وسعت تقريبي 
200 هكتار مناظــر بديعي را در اين قســمت از اراضي به وجود 

آورده است. ضمن آنكه در جنوب اين اراضي دامنه كوه مدوبن به 
صورت جنگلي فشرده و با جاذبه هاي بصري فوق العاده واقع شده 
است. طرح اولیه شهرك نمك آبرود به وسیله مهندسین مشاور 
داض، چرخاب و هوارد همفري تهیه شده است. در گزارش هوارد 
همفري فرض بر اين بوده است كه جاده چالوس- رامسر منطقه 
را به دو بخش شمالي و جنوبي تقسیم مي كند كه بخش جنوبي 
جاده اختصاص به ويلاســازي داشــته و بخش شمالي آن هتل 
هايت و قسمت پیشنهادي مارينا و تاسیسات مربوطه و مجتمع 

آپارتماني را شامل مي شد. 

  شهرك توريستي تفريحي نمك آبرود
شهرك تفريحي و گردشگري نمك آبرود با وسعت 650 
هكتار داراي دو بخش اصلي شهرســازي و امكانات 
گردشگري اســت. براســاس طرح جامع و تفصیلي 
ساخت شهرك توريستي- تفريحي نمك آبرود، 
مساحتي بالغ بر220 هكتار جهت 
اقامــت 
دائمي و 

فصلي باجمعیتــي بالغ بر100 هــزار نفر از ســاكنان مختص 
گرديد. مشــخصه هاي معماري با انواع مختلــف طرح ها جهت 
 ويلاها و ســاختمان هاي دو طبقــه و بلند مرتبــه پیش بیني 

شده است. 

  بخش گردشگري و امكانات تفريحي نمك آبرود
در حاشیه جنوب شرقي شهرك توريستي نمك آبرود، مرتفع ترين 
تله كابین كشور واقع است. اين تله كابین ويژه در سال 1372 با 
تلاش كارشناسان ايراني احداث و مورد استفاده قرار گرفته است. 
اين تله كابین، بازديدكنندگان را در مــدت 12 دقیقه در ارتفاع 
970 متري به قله كوهستان مدوبن با اشــراف بر منظره زيباي 
پانوراماي جنگل و درياي خزر مي گذرانــد. درياچه مصنوعي با 
پدالو، زمین تنیس، پیست دوچرخه ســواري خانم ها و آقايان، 
زمین اســكیت، پاور هنگ گلايدر و اســكاي واكر، شــهربازي 
كودكان، پرواز با هواپیماي دو نفره، مراكز خريد، رســتوران ها، 
غرفه هاي بوتیك لباس و صنايع دستي، فرش، لباس هاي چرم، 
عكاسي، آرايشگاه و سرانجام مركز تفريحي ساحل دريا را مي توان 
از ديگر امكانات نام برد. تله كابین شــماره يك نمك آبرود كه در 
جنوب شرقي شهرك نمك آبرود قرار گرفته؛ امكان صعود به بالاي 
قله زيباي مدوبن را به وجود مي آورد؛ قله كوه مدوبن با داشــتن 
 امكانات پذيرايي مســافران و همچنین اختــلاف دماي حدود

 10 درجه سانتیگراد نسبت به پاي كوه در ماه هاي گرم 
سال فضاي دلنشــین و خاطره انگیزي را براي 
ن  ا شــگر د گر

خواهد داشــت. تله كابین نمك آبــرود، داراي 42 كابین 4 نفره 
است كه با سرعت 3 متر بر ثانیه مســیر 2100 متري را كمتر از 
12 دقیقه طي مي كند؛ ارتفاع دكل تله كابین بین 4 الي 49 متر 
متغیر است. متوسط جابه جايي مسافرين در طول سال با توجه 
به موقعیت جغرافیايي و اقلیمي منطقه و همچنین ايام تعطیل 
سال متفاوت است؛ به طوري كه در ايام غیرتعطیل بین700 الي 
1000 )نفر در روز( و در ايام تعطیل بین 2500 الي 3500 )نفر در 
 روز( از آن استفاده مي كنند. طول خط دوم تله كابین نمك آبرود،
 1700 متـر و ســـرعت دستـــگاه 6 متر در ثانیه، گردشگران 
را به قله بكر و دســت نخــورده ديوحمام انتقــال مي دهد. قله 
ديوحمام با غارهاي طبیعي در ارتفـــاع 700 متـــر از سطـح 
دريا و با چشم اندازي بي نظیر، عـلاوه بر برخـورداري از امكانات 
رفاهي و بهـداشتي مناسب، محیطـي دل انگیز و به يادمـاندني 
را بـراي گردشـــگران به وجود مي آورد. )اين خط با 35 دستگاه 
كابین فايبرگلاس 6 نفره توانايي حمل روزانه 8000 گردشگر را 

داراست.( 

  هزينه تور يك روزه نمك آبرود
تور يك روزه نمك آبرود با ارائه خدمات وســیله نقلیه توريستي، 
اســكان در هتل خاتم در دل جنگل 3000 همــراه با صبحانه، 
ناهار، شام، بیمه و راهنما از شرايط تورهاي يك روزه نمك آبرود 
اســت. همچنین بازديد از مجتمع تفريحي نمك آبرود، ساحل 
قو و جنگل عباس آباد از خدمات تفريحي تور اســت. هزينه تور 
يك روزه نمك آبرود 55000 هزار تومان است. مجتمع تفريحي 
نمك آبرود شامل تله كابین، جنگل، كارتینگ و ساحل دريا، امكان 
 خريد سوغات شــمال و صبحانه در رســتوران سد شیشه اي 

كرج است. 
جذابیت ها: شهر توريســتي نمك ابرود در 12 كیلومتري 
چالوس واقع شده اســت. وجود پارك هاي جنگلي 
بنفشه و شمشاد در قسمت شمالي اين مجموعه 
با وسعت تقريبي 200 هكتار مناظر بديعي 
 را در اين قســمت به وجــود آورده

 است. 
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كار و 
كارآفرین

معاون توســعه روســتايي و مناطق 
محــــــــروم رئيس جمهــوري، از 
تمايل ايــن معاونــت بــراي انعقاد 
قرارداد همكاري با ســازمان آموزش 
فني وحرفه اي براي آموزش روستاييان 
و همچنين پرداخت وام به كارگاه هايي كه در مناطق روستايي 
تاسيس می شود، خبر داد.  سيدابوالحسن رضوي در حاشيه 
بازديد از كارگاه آموزشي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در گفت وگو با »كسب وكار« بيان كرد: مسئولان 
سازمان آموزش فني و حرفه اي بايد مناطق و روستاهايي را كه 
قابليت ايجاد كارگاه هاي تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي 
و جواهرات در آن وجود دارد را شناســايي كند تا ما بتوانيم 
براســاس يك برنامه جامع، آموزش هاي بازارمحور را به آنها 

ارائه دهيم. 
وي با بيان اينكه تعريف بازار فــروش براي محصولاتي از اين 
دست از اهميت بســيار زيادي برخوردار است، پيشنهاد كرد: 
با تعريف بازار فروش از سوي ســازمان فني وحرفه اي، با اين 
ســازمان براي آموزش روســتاييان قرارداد همــكاري امضا 
مي كنيم. اين مقام مســئول با بيان اينكه ايــن طرح بايد به 
طرحي ملي بدل شــود، افزود: اگر تعهدات سازمان آموزش 
فني وحرفه اي كشور در اين زمينه شــفاف و مشخص باشد، 
سياســت گذاري هاي مربوط به برگزاري ايــن كارگاه ها را ما 

انجام مي دهيم. 

وام صدميليوني با بهره 12 درصدي
به گزارش »كسب وكار«، وي در جريان بازديد از بنياد توسعه 
كارآفريني و تعاون اســتان تهران و كارگاه تراش سنگ هاي 
قيمتي و نيمه قيمتي نيز گفت: يكي از راه هايي كه مي تواند از 
خام فروشي جلوگيري كند، برگزاري كارگاه هاي آموزشي نظير 
كارگاه آموزش و تراش سنگ است كه با ارزش افزوده بالايي كه 

دارد يك نوع ثروت آفريني است. 
رضوي گفت: در حال حاضر ماده خــام و مصرفي كارآموزان 
اين كارگاه از روستاها تامين شــده و جزو ثروت روستاييان 
اســت و اين ثروت بايد به ســرمايه بزرگي تبديل شود. وي 
ادامه داد: ما اميدواريم كه صاحبان ايــن كارگاه ها با رفتن به 
روستاها، معادن روستايي را فعال تر كنند و در تمام روستاها 

كارگاه هاي آموزش اشــتغالزا داير شــود.  اين مقام مسئول 
از حمايت مالي كارآمــوزان و كارآفرينان كســب و كارهاي 
روســتايي خبر داد و گفت: كارگاه هايي كه به روستاها برده 
شــوند از حمايت مالي ويژه دولت بهره مند مي شوند. رضوي 
افزود: اگر كارگاه توليدي به شــكل فردي در روستاها ايجاد 
و به ارزش افزوده منجر شــود، تا ســقف صدميليون تومان 
 وام با بهــره 12 درصــد از طريق صندوق مهــر امام رضا )ع( 

دريافت مي كند. 
وي با بيان اينكه اين وام درصورتي كه واحد توليدي در روستا 
باقي بماند به آن تعلــق مي گيرد، گفت: از هر نوع اشــتغالي 
كه در روستاها ايجاد شــود چه در قالب فردي و چه در قالب 
شــركت هاي ســهامي خاص كوچك پنج نفره و 10 نفره، با 
اختصاص وام و تســهيلات بانكي حمايــت مي كنيم. رضوي 
ادامه داد: چنانچه راه اندازي كارگاه هاي توليدي در روستاها 
به شكل مشاركتي و براي مثال در قالب شركت تعاوني باشد 
و به شغل پايدار منجر شــود، وام با كارمزد چهاردرصد به آنها 

تعلق مي گيرد. 
اين مقام مسئول گفت: دولت پنج برابر آورده روستايياني كه 
به شكل مشاركتي كســب و كار راه اندازي كنند وام مي دهد. 
وي همچنين گفت كــه در مناطق مرزي اگــر ميزان آورده 
روستاييان 15 درصد باشــد، دولت 85 درصد مابقي را بدون 

دريافت كوچك ترين كارمزد تامين مي كند. 

پررنگ تر شدن اقتصاد غيرنفتي
 مديركل ســازمان فني وحرفه اي تهران نيز در حاشــيه اين 
بازديد با بيان اينكه ســنگ هاي قيمتــي و نيمه قيمتي 20 
درصد از معادن ما را تشكيل مي دهند، به »كسب وكار« گفت: 
داير كردن كارگاه هاي تراش اينگونه سنگ ها با نيم نگاهي به 
توسعه اشــتغال مولد و پايدار مي تواند اقتصاد غيرنفتي ايران 
را پررنگ تر كند و به افزايش توليد ملي در بازارهاي داخلي و 
بين المللي منجر شود. حميدرضا خانپور با بيان اينكه در استان 
تهران حدود چهل آموزشگاه آزاد در بخش تراش سنگ هاي 
قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات وجود دارد، ادامه داد: از پنج 
هزار استاندارد شــغل و شايســتگي، 37 حرفه آن مربوط به 
اين بخش است. وي توســعه آموزش هاي محصول محور اين 
ســازمان را در گرو حمايت ويژه معاونت توســعه روستايي و 

مناطق محروم رياست جمهوري دانست و افزود: با آموزش هاي 
تخصصي كه منجر به توليد مي شــود، كارآفرينان از تضمين 
فروش برخوردار مي شــوند. اين مقام مسئول با بيان اينكه در 
حال حاضر كارآفرينان اين حــوزه تفاهم نامه اي با محوريت 
تضمين فروش امضا كرده اند، اظهار كرد: شبكه هاي صد تا هزار 
نفري را در تهران فعال كرده ايم كه در زمينه تراش سنگ هاي 
قيمتي آموزش مي بينند و يك فرد به عنوان پشــتيبان از آنها 

حمايت مي كند. 

سبقت گرفت داوطلبان آموزش از بودجه سازمان
خانپور با اشاره به اينكه در حال حاضر تعداد داوطلبان فراگيري 
آموزش از بودجه ما بيشــتر اســت، عنوان كرد: اميد داريم 
هشت هزار نفر را در اين زمينه در روستاهاي كشور فعال كنيم. 
به گفته وي براســاس قانون ارائه آموزش به روســتاييان بايد 
با تامين اعتبار خود ســازمان انجام بگيرد.   مديركل آموزش 
فني وحرفه اي استان تهران گفت: تعهد ما آموزش 30 ميليون 
نفر ساعت در استان بوده است اما در حال حاضر به پنجاه ميليون 

نفر در ساعت رسيده است، درنتيجه در حال حاضر ما در خواست 
اعتبار كرده ايم و اگر اين اعتبارها تامين نشود با مشكل مواجه 
مي شــويم. به گفته خانپــور در جريان طرح جديد ســازمان 
آموزش فني وحرفه اي افراد زيادي از روســتاهاي كشــور در 
آموزشگاه هاي تهران در حال فراگيري آموزش هاي مهارتي در 
بخش تراش سنگ هاي قيمتي، نيمه قيمتي و جواهرات هستند 
كه پس از گذراندن اين دوره با داير كردن كارگاه هايي در سراسر 

كشور اين افراد به فعاليت هاي خود ادامه مي دهند. 

معاون توسعه روستايي و مناطق محروم رياست جمهوري خبر داد

تسهيلات برای كارگاه هاي روستایي

افراد زيادي هســتند كه هم هنرش را 
دارند و هــم انگيزه اش؛ بــا خود فكر 
مي كنند چندان ســخت نيســت كه 
انگشتر، گردنبند، كيف يا هر اثر هنري 
ديگــري را در خانه بســازند و در بازار 
بفروشند. با همين تصور كار را شــروع مي كنند اما بعد از مدتي 
به خود مي آيند و مي بينند كه »افتاد مشكل ها.« به ويژه كه اين 
روزها به قول معروف دست زياد است و از هر جايي چه مغازه ها و 
بازارچه ها و چه سايت هاي اينترنتي و شبكه هاي اجتماعي مي توان 
صنايع دستي و هنري خريد. بعضي ها در اين رقابت تاب نمي آورند 
و كم كم از صحنه خارج مي شــوند اما در اين ميان كســاني هم 
هستند كه مي مانند و مشتريان خاص خود را مي يابند؛ مشترياني 
كه آنها را به ديگران معرفي مي كنند. كم كم مرحله اي مي رسد كه 
آنها در ميان علاقه مندان به زيورآلات و كيف هاي سنتي شناخته 
مي شوند. الناز رحيمي يكي از اين افراد است؛ دختر 2۹ ساله اي 
كه نقش هنر مي زند بر انگشتر، گردنبند، دستبند، كيف و كفش. 

مهندسي كه هنرمند شد
اين دختر جوان كه مدرك خود را در رشــته آي تي از دانشگاه 
اصفهان گرفته بود، هيچ علاقه اي به رشته خود نداشت و ممكن 
بود اكنون يكي از خيل عظيم دانش آموختگان بيكار باشد اما 
حالا او هم زبان انگليســي درس مي دهد و هم صنايع دستي 
توليد مي كند؛ زيورآلات بدلي مي ســازد و بــر آنها طرح هاي 
مختلف مي زند، كيف هاي پارچه اي و چرمي مي دوزد و روي آنها 
نقاشي مي كند و كفش هاي گيوه شكل را از بازار آماده مي خرد و 
روي آنها طرح هاي مختلفي مي كشد كه عمده آنها را طرح هاي 

سنتي ايران و گل هاي رنگارنگ تشكيل مي دهد. 
به آثارم جان مي دهم

سال ۹1 بود كه الناز صفحه اي را در يكي از شبكه هاي اجتماعي 
گشــود و كارهايش را در آن عرضه كرد. تا پيــش از آن تنها 
اطرافيانش خريدار محصولات او بودند اما اين صفحه ويتريني 

شد براي نمايش هنرش. 
الناز يكي از دلايل موفقيتش را اين مي داند كه در صفحه خود، 
ارتباط خوبي با مخاطبانش برقرار كرده است. او مي گويد: در 
اين صفحه علاوه بر محصولاتم، نقاشي ها و آثار هنري زيبايي را 
كه مي بينم و به آنها علاقه مند مي شوم، به اشتراك مي گذارم. 
گاهي نيز درباره آثار خودم از اعضاي صفحه نظرسنجي مي كنم. 
اين هنرمند جوان مي افزايد: من براي تمام محصولاتم به جاي 
كد، اسم مي گذارم تا شخصيت داشته باشــند و تنها اشيايي 
بي جان به نظر نرســند. عشــق و علاقه اي را كه به آنها دارم با 
اعضاي صفحه در ميان مي گذارم. به اين ترتيب توجه و علاقه 

مخاطبان هم جلب مي شود. 
او اضافــه مي كند: با وجودي كــه بعضي از آثــار و رنگ ها به 
سليقه شخصي ام نزديك تر اســت اما اين نظر را به خريداران 
تحميل نمي كنم و دست آنها را آزاد مي گذارم تا هر رنگي را كه 

خواستند سفارش دهند. 

تكراري نباشيد
الناز وقت زيادي را صرف ديدن آثار هنرمندان بزرگ ايران و دنيا 
مي كند ولي هيچ وقت از آنها ايده مستقيمي نمي گيرد. به گفته 
خودش ديدن آثار هنرمندان ذهن او را پخته مي كند و قدرت 

خلاقيتش را افزاش مي دهد. 
تمام آثار الناز تم شــرقي دارنــد و معمولا با رنگ هاي شــاد 
و طرح هاي پر از رنگ ســاخته مي شــوند اما به نظر خودش 
اين موضوع برگ برنــده اي براي او نيســت چراكه اين روزها 
افراد زيادي آثــاري با تم شــرقي و طرح هاي اصيــل ايراني 
توليد مي كنند. اين دختر جــوان درباره رمــز ماندگاري در 

بازار مي گويــد: كيفيت يكــي از عوامل موفقيت اســت ولي 
كافي نيســت چراكه اكثر توليدكنندگان صنايع دســتي به 
كيفيت محصولاتشــان توجه مي كنند.  ايــن هنرمند جوان 
مي افزايد: مهم خــاص بودن و خلاقيت اســت. شــما براي 
ماندگاري بايــد آثاري را توليد كنيد كه امكان تبديل شــدن 
 به برند را داشته باشند و كاملا شبيه ديگر محصولات موجود 

در بازار نباشند. 
به گفته او تكراري بودن طرح ها باعث مي شود با وجود كيفيت 
خوب محصولات، افراد نتوانند در بازار رقابت دوام آورند و بعد 

از مدتي از مسير خارج شوند. 

آموزش؛ مفيد اما ناكافي 
نكته جالب درباره الناز اين اســت كه او آموزشــي در زمينه 
توليد آثار هنري خود نديده است و با استفاده از سي دي هاي 
آموزشي، مراجعه به ســايت هاي اينترنتي و از طريق آزمون و 
خطا تكنيك كاري خود را پيدا كرده است. او مي گويد: تنها دوره 
آموزشــي  اي كه من گذرانده ام زمان دبيرستان بود كه به يك 
كلاس طراحي ســياه قلم رفتم. هرچند اين دوره پايه طراحي 
من را قوي كرد ولي ارتباط مستقيمي به كاري كه الان انجام 

مي دهم نداشت. 
اين هنرمند جوان آموزش را براي موفقيــت در كار مفيد اما 

ناكافي مي داند و مي افزايد: آموزش مي تواند مســير رسيدن 
به نتيجه مطلوب را كوتاه كند. افــراد مي توانند در دوره هاي 
مختلف آموزشي شركت كنند و براي مثال چرم دوزي، نقاشي 
روي چرم و ساخت زيورآلات را بياموزند ولي اين آموزش ها اگر 
خلاقيت و نوآوري نداشته باشند به آنها كمكي براي موفقيت و 

ماندگاري نمي كند. 
الناز علاقه اي ندارد به ميزان درآمد خود از فروش محصولاتش 
اشاره اي كند اما تاكيد مي كند كه افراد مي توانند از اين طريق 
زندگي خود را بگذرانند و معيشتشان را تامين كنند، البته اگر 

رمز خاص بود و نوآوري را از ياد نبرند. 

گفت وگو با هنرمند ۲۹ ساله اي كه در شغل خانگي خود موفق است

خاص بودن؛ رمز ماندگاري در بازار 
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کشاورزي

بحران آب هر روز داســتان تازه اي را 
براي بخش كشــاورزي رقم مي زند. 
همين چند ماه پيش بود كه اين بحران 
باعث ممنوعيت كشاورزي در استان 
كرمان شد. مدتي بعد از آن يك عضو 
كميســيون انرژي مجلس خبر مي دهد كه ۱۲ يا ۱۳ استان 
ديگر هم در صف ممنوع كردن فعاليت هاي كشاورزي به دليل 
بحران آب هستند. بحراني كه احتمالا در آينده بسيار نزديك 
باعث شود تا كشاورزي در استان اصفهان و برخي از استان هاي 
مركزي كشور هم ممنوع شــود اما چند روزي است كه بحث 
جديدي به گوش مي رســد و آن ممنوع شدن كشت برنج در 
برخي از استان هاي كشور اســت. وزارت جهادكشاورزي در 
بخشنامه اي، كشت برنج در ۱4 اســتان كشور را ممنوع اعلام 
كرد. اين تصميم اگرچه با هدف مديريت بهتر منابع آبي كشور 
و رعايت الگوي كشت اجرا مي شود اما با اما  و اگرهايي نيز همراه 
است. برنج بعد ازگندم يكي از اصلي ترين منابع غذايي ايرانيان 
است و البته متهم رديف اول هدررفت آب در كشور. محصولي 
استراتژيك كه طي ساليان گذشته بدون رعايت الگوي كشت 
براي رسيدن به خودكفايي در هرنقطه اي از كشور سردرآورد. 
حالا براي رفع بخشــي از دغدغه هاي آبي كشور و شروعي در 
رعايت الگوي كشت محصولات كشــاورزي با توجه به شرايط 
آب وهوايي هر منطقه، وزارت جهادكشاورزي بخشنامه اي صادر 

و در آن كشت برنج در ۱4 استان را ممنوع اعلام كرده است. 

   ممنوع و محدود كردن سطح كشت
به گفته عليزاده شــايق؛ دبير انجمن برنج ايران اين بخشنامه 
به همه ســازمان هاي كشاورزي اســتان هايي كه كشت برنج 
مي كنند ابلاغ شده است و البته به استان هاي مازندران، گيلان 
و گلستان نيز اعلام كرده اند كه سطح زيركشت را محدود كنند. 
دبير انجمن برنج با اشاره به اين موضوع كه از حدود يك ونيم 
ميليون تن برنج توليدي كشور بيش از نيمي از آن در سه استان 
شمالي و مابقي هم در ۱۳ استان ديگر كشت مي شود، مي گويد:  
متاسفانه به دليل تغيير شرايط اقليمي و بارش هاي كم و مبارزه 
با بحران كم آبي كه كشور با آن دست وپنجه نرم مي كند، كشت 
برنج در اين استان ها يا محدود يا ممنوع شده است. اما در اين 
بين عليزاده شايق نگران طرح خودكفايي كشور در توليد برنج 
است و معتقد است كه دولت بايد براســاس افزايش توليد در 

سطح برنامه ريزي كند و كشاورزان نيز بيش از اين توقع كشت 
نداشته باشند زيرا به زيركشت بردن بيش از حد مجاز نتيجه اي 

جز خشكسالي و سيل دربر ندارد. 

   مهار آب هاي سرگردان
به گفته دبير انجمن برنج خودكفايــي در توليد بايد از طريق 
افزايش عملكرد در واحد سطح و كاهش ضايعات صورت گيرد، 
نه اينكه سطح زيركشت را بدون درنظر گرفتن عواقب منفي آن 
افزايش دهيم. وي مشكل كم آبي را تاسف بار مي داند و مي گويد: 
اگر تامين آب به درستي صورت مي گرفت و آب هاي سرگرداني 
كه به دريا مي رود مهار مي شد، اكنون شاهد خسارات در مزارع 
برنج نبوديم. عليزاده در ادامه زيركشت رفتن بيش از حد مجاز 
را يكي از معضلات كشت برنج مي داند و مي گويد: سطح مجاز 
براي كشت برنج در كشــور بيش از 5۲0 تا 5۳0 هزار هكتار 
نمي تواند باشــد درحالي كه در حال حاضر 600 هزار هكتار 
كشت شده و اين امر مشــكلات كم آبي و خشك شدن اراضي 

شاليكاري را در پي داشته است. 

   حمايت از كشاورزان
عضو كميسيون كشــاورزي مجلس هم درباره مصوبه وزارت 
جهادكشــاورزي مبني بر ممنوعيت ۱4 استان از كشت برنج 
معتقد اســت جدا از وزارت صنعت كه به دليل واردات بي رويه 
برنج وزيــر آن كارت زرد گرفت، وزارت جهاد كشــاورزي هم 
بايد پاســخگوي اين واردات باشــد. به گفته سيدرضي نوري 
ممنوعيت كاشت برنج راه حل مقابله با كم آبي نيست و دولت 
بايد كشاورزان را حمايت كند و معيشت مردم را درنظر گيرد. 
اين نماينده مجلس در گفت وگو با مهر به اين موضوع اشــاره 
كرده است كه با اين ممنوعيت، كشت برنج فقط در استان هاي 
شمالي صورت خواهد گرفت و ما هم قبول داريم كه در شمال 
كشــور ظرفيت توليد به اندازه كافي وجود دارد اما در مقابل 
با اين ميزان برنج وارداتي كه هرســاله شاهد هستيم، كشاورز 
شمالي چه بايد كند؟ به گفته نوري بايد در مناطقي كه كشت 
برنج انجام مي شود با برنامه ريزي و مديريت صحيح مقدار برنج 

برداشتي را مديريت كنيم. 

   پرداخت خسارت
اما در اين بين دســتغيب، ديگر عضو كميســيون كشاورزي 

مجلس با ممنوعيت كشت برنج يا محدود كردن آن موافق است 
و بردن كشت برنج و ديگر محصولات پرمصرف آبي را به نقاطي 
كه سنخيت بيشــتري با آن محصول و شرايط آب و هواي اش 
دارد، تصميمي خوب و منطقي مي داند اما معتقد اســت بايد 
حواس مســئولان به جبران خســارتي كه از اين تغييرات به 

كشاورزان وارد مي شود، باشــد. به گفته اين نماينده مجلس 
كشت محصولات استراتژيك متناسب با شرايط آب وهوايي و 
اقليم منطقه تحت كشت كار بسيار ارزشمندي است كه وزارت 
جهاد كشاورزي بايد با برنامه ريزي دقيق به اين امر دست پيدا 
كند. وي با اشاره به اين موضوع كه فقط برنج جزو محصولات 

آب بر نيست، ادامه مي دهد: ذرت هم هست؛ ذرت 8 برابر گندم 
مصرف آب دارد كه البته لازم است براي اصلاح كشت چنين 
محصولاتي وضعيت معشيتي كشــاورزان را هم درنظر گرفت 
و بهتر است در گام اول خسارت ناشي از تغييركشت را هم به 

كشاورزان پرداخت كرد. 

»كسبوكار«ازراهکارجديدصرفهجوييآبگزارشميدهد

ممنوعيت کشت برنج در 14 استان

آلودگي محصولات كشــاورزي از جمله 
موضوعاتي است كه هر چند مدت يك 
بار بر سر زبان ها مي افتد و بعد از چندي 
به فراموشي سپرده مي شود. موضوعي 
كه تاكنون بارها و بارها تكرار شده اما هنوز 
ريشه كن نشده است. اخيرا استفاده گسترده از سموم، هورمون ها و 
مواد شيميايي در محصولات كشاورزي و غذايي در ايران حساسيت 
ســازمان هاي مختلف از جمله ســازمان حفاظت محيط زيست، 
وزارت كشاورزي، سازمان حفظ نباتات و ديگر ارگان هاي مرتبط را 
برانگيخته است. درحالي كه طبق برنامه پنجم توسعه، دولت ايران 
مكلف شده بود توليد محصولات كشاورزي ارگانيك را به ۲5 درصد 
برساند، اكنون ميزان توليد اين محصولات همچنان زير پنج درصد 
است. كميسيون كشاورزي مجلس با اعلام اين آمار اعلام كرده كه 
دولت در اين زمينه از برنامه مصوب عقب مانده است و اكنون بايد با 
برنامه ريزي بهتر و استفاده از امكانات به اهداف برنامه پنجم دست 

يابد. 

   عدم حمايت دولت
حبيب برومند، عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
در گفت وگو با »كسب و كار« با تاكيد بر اين موضوع كه تكاليف تعيين 
شده برنامه پنجم توسعه براي دستگاه هاي اجرايي در توليد محصولات 
ارگانيك كشاورزي به طور كامل محقق نشده و كشور در اين زمينه عقب 
است، مي گويد: بر اساس اهداف برنامه پنجم توسعه، بايد ۲5 درصد از 
محصولات كشاورزي توليدي كشور ارگانيك باشد درحالي كه عملكرد 
موجود زير پنج درصد است. به گفته اين عضو كميسيون كشاورزي 
مجلس اگرچه وزارت جهاد كشــاورزي معتقد است تعيين تكليف 
۲5 درصدي توليد محصولات ارگانيك براي كشــور در برنامه پنجم 
بلند پروازانه بوده اما مجلس بر اين باور است كه در سايه برنامه ريزي و 
بهره گيري هدفمند از امكانات اين مهم دست يافتني است. اين نماينده 
مجلس در ادامه با اشاره به اين موضوع كه يكي از مسائل مهم در حوزه 
توليد محصولات ارگانيك بهره مندي محصول از كدينگ و نشان خاص 
ارگانيك پس از تاييد مراحل توليد و كيفيت محصول است كه حوزه 
تحقيقات كشاورزي عهده دار آن است و بايد نظارت و توسعه فعاليت ها 
در اين بخش افزايش يابد، ادامه مي دهد: با توجه به سخت بودن چرخه 
توليد محصول ارگانيك و محدوديت هاي متعدد آن، كالاي توليدي 
تفاوت قيمت با ســاير محصولات دارد كه اين مهــم بايد در جامعه 

فرهنگ سازي و از آن حمايت هاي قانوني و عرفي شود. 

    احداث آزمايشگاه براي سنجش سلامت غذا
وي با اشاره به اين موضوع كه كشور در توليد محصولات ارگانيك 
بسيار عقب است، مي گويد: از آنجا كه چرخه توليد اين محصولات 
دشوار است، قيمت تمام شــده آن تفاوت آشكاري با قيمت ساير 
محصولات خواهد داشت، بنابراين لازم اســت دولت از توليد اين 
محصولات حمايت كند. عضو كميسيون كشاورزي مجلس همچنين 
خواهان تقويت امكانات آزمايشگاهي در كشور براي سنجش مواد 
غذايي پرمصرف از حيث پسماندهاي شيميايي و سمي و حمايت 

و تقويت مباحث پيشگيرانه در چرخه توليد در عرصه كشاورزي 
و بهداشت شــد. به گفته برومند، يكي از موضوعات مهم در حوزه 
سلامت محصولات كشــاورزي نظارت دقيق بر مديريت مصرف 
پساب ها در عرصه كشــاورزي است كه بايد با وســواس بالا اين 
پساب ها از نظر اســتانداردهاي ميكروبي و شيميايي و سنجش 
ميزان فلزات سنگين و موادشيميايي و ميكروبي رصد شود. نماينده 
مردم بيله سوار و پارس آباد در ادامه با بيان اينكه ما در حوزه توليد 
محصولات ارگانيك امروزه با مشــكلاتي مواجه هســتيم، گفت: 
زماني كه كشاورز و باغدار به سمت توليد محصولات سالم و ارگانيك 
مي رود دو اتفاق مي افتد؛ اول اينكه توليد محصولات كم شده و به 
اين صورت درآمد توليد كنندگان نيز كاهش پيدا مي كند و دومين 
مساله شكل ظاهري محصولات ارگانيك است كه با توجه به اينكه 

بازار پسندي اين محصولات كمتر از محصولات غير ارگانيك است، 
بنابراين بايد تفاوت قيمتي در بازار بــراي محصولات ارگانيك و 

غيرارگانيك قائل شد.
 

   فراموشي قول هاي وزارت جهاد كشاورزي
وي در رابطه با محصولات ارگانيك نيز معتقد است: توليد محصولات 
ارگانيك يكي از ضروريات امروز صنعت كشاورزي كشور به حساب 
مي آيد. كاري كه سال ها پيش دنيا به سمت آن حركت كرده و با علم 
به اينكه موجب كاهش بيماري ها مي شود از آن استقبال كرده اند. 
به گفته اين نماينده مجلس، درسال هاي اخير در كشور ما نيز بحث 
محصولات ارگانيك مطرح بوده و وزراي وقت جهاد كشاورزي نيز 
در اين باره قول هايي داده اند اما متاسفانه به طور جدي دنبال نشده 

است و همين امر باعث شده افراد محدودي در زمينه محصولات 
ارگانيك فعاليت كنند. اين عضو كميسيون كشاورزي، آب و منابع 
طبيعي با اشاره به راهكارهاي ارائه شده از طرف مجلس، مي گويد: 
تنظيم برنامه هاي مشخص، ســبدهاي حمايتي، تغيير قيمت در 
محصولات ارگانيك، تعيين مكان مشخص براي محصولات ارگانيك 
در فروشگاه ها، اطلاع رساني، تبليغ و فرهنگ سازي در بين مردم 
راهكارهايي براي افزايش توليد و مصرف محصولات ارگانيك از جمله 
راهكارهاي ارائه شده است.  نماينده مردم بيله سوار و پارس آباد معتقد 
است كه سلامت محصولات غذايي از حيث افزودني هاي غيرمجاز 
نبايد دستخوش افراط و تفريط باشد بلكه دستگاه هاي متولي نظير 
سازمان غذا و دارو، استاندارد، جهاد كشاورزي، وزارت بهداشت و 
درمان، حفظ نباتات و دامپزشكي بايد عمل به قانون را سرلوحه كار 

خود قرار دهند. وي ادامه مي دهد: وزارت بهداشت، درمان و آموزش 
پزشكي براساس قانون موظف است ليستي از مواد غذايي مضر براي 
سلامتي نظير نوشابه هاي گاز دار و بسياري از خوراكي هاي حاوي 
مواد افزودني زيان بار را تهيه كند و بر اساس قانون تنظيم بخشي 
از مقررات مالي دولت، ماليات و عوارض ويژه براي آن وضع شود تا 
كم كم بستر حذف آنها از چرخه توليد مهيا شود. اين عضوكميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي اسلامي تاكيد مي كند: 
قانون سازمان استاندارد كه با نقدهاي متنوعي در كميسيون هاي 
مختلف مجلس مطرح است بايستي از حيث مقوله سلامت مواد 
غذايي با جامعيت و وسعت بيشتري ديده شود و يكي از انتظارات از 
اين قانون اين است كه حدود دقيق وظايف دستگاه هاي متولي در 

سلامت و امنيت غذايي با شفافيت تعيين و دنبال شود. 

لزومشفافسازيقانونيدرسلامتوامنيتغذايي

تلاشي براي توليد محصولات ارگانيك نمي شود
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اهميت طراحي داخلی در كسب و كار  رستوران
اگر قصــد داريد بــراي كســب درآمد به 
سراغ رستوران داري برويد، بايد بدانيد كه 
تنها داشتن آشــپزهاي ماهر و با تجربه و 
موادغذايي با كيفيت عالــي، براي اين كار 
كافي نيست. مهم تر از اين عناصر، داشتن 
فضايي مناسب براي پذيرايي از افراد است. 
رستوران شما بايد داراي فضايي مناسب با 
كسب و كار شما باشد. فضايي كه شــما را در ذهن مشتري جاودانه كند و از 
ميان صدها رستوران يك راست بيايد سراغ رستوران شما. در عرف كسب و 
كار به اين مشتري ها مي گويند پر و پا قرص و هميشگي. براي داشتن چنين 

مشترياني و كسب درآمد روزافزون، به نكات زير توجه كنيد.  
 ظرافت هاي طراحي: قبل از اينكه شــما از رســتوران خود حرفي بزنيد،  
ديوارها، مبلمان، ظروف، بافت و رنگ، لباس كاركنان، نقاشی ها، چراغ های 
برق و فرش به نمايندگی شما در مورد كيفيت  رستوران تان حرف مي زنند. 
تاثير بصري كه رستوران شما بر مهمانان مي گذارد به مراتب بيش از تعريف و 

تمجيد شما از فضاي كارتان است. 
  طراحي و هويت تجاري: طراحي فضاي كار شــما به سرعت به هويت نام 
تجاري شــما تبديل مي شود و هر كسي با ديدن يا شــنيدن نام شما، فضا و 
دكوراسيون خاص شما در ذهنش تداعي مي شود. در حال حاضر هر كسي با 
شنيدن نام مك دونالد فورا فضاي رنگي و سرخ و زرد و انرژي بخش آن را به ياد 

مي آورد و به نوعي اشتهايش تحريك مي شود. 
   لحظه ورود: ممكن است رستوران خود را از طريق كاتالوگ ها و تصاويري در 
سايت ها و مجلات معرفي كرده باشيد. اين كارها موجب مي شود كه مشتري 
به سمت رستوران شما هدايت شود اما مهمترين لحظه، لحظه ورود مشتريان 
به رستوران شماســت. تصويري كه از خود ارائه داده ايد نبايد با واقعيت در 
تضاد باشد. زيبايي محوطه ورودي نيز براي جلب رضايت مشتري مهم است.

كار كردن با رايانه خراب
مرد جواني در يك اداره بزرگ و تازه تاسيس دولتي استخدام شد. ساختمان محل 
كار او نوساز بود و هنوز همه وسايل به شكل كامل سر جاي خودشان قرار نگرفته 
بودند.  مرد جوان از اينكه كاري براي انجام دادن ندارد، خوشحال بود و هر روز 
به كارهاي شخصي خودش مي  رسيد. كتاب مي خواند، نرمش مي كرد و بعضي 
وقت ها هم چرتي مي زد. هر وقت هم مديرش را مي ديد، سريع پشت رايانه اش 
مي پريد و شروع به تايپ كردن سريع با صفحه كليد مي كرد. يك روز صبح كه 
مرد جوان تازه به دفترش رسيده بود، متوجه شد مردي دارد به اتاق وارد مي شود. 
بنابراين سريع پاي رايانه اش پريد و مشــغول تايپ كردن چيزي خيالي شد تا 
ارباب رجوع متوجه شود چه حد سرش شلوغ است. بعد از چند دقيقه چشمانش را 
از روي صفحه  نمايش رايانه برداشت و به ارباب رجوع گفت: »كاري داشتيد؟« مرد 

گفت: »بله. آقاي رئيس گفتند كه رايانه تان خراب شده؛ آمده ام درستش كنم!«

زبان بدن 
برای اينكه بتوانيم بــا آدم های دوروبرمان 
راحت تر و موثرتر ارتباط برقرار كنيم بايد 
»زبان بدن« آنها را ياد بگيريم .متخصصان 
علم ارتبــاط مي گويند تنهــا 7 درصد از 
پيام هــای ما از طريــق واژه های مخاطب 
منتقل مي شود و 38 درصد از طريق لحن 
و تن صدا و 55 درصد آن هم از طريق زبان 
بدن منتقل مي شود. حالا اين زبان بدن چيســت كه حتی از حرف های ما 
بيشتر اطلاعات منتقل مي كند؟ به زبان علمی، پيام هايی كه توسط اعضای 

بدن و حركات صورت منتقل مي شوند، زبان بدن را تشكيل مي دهند.
گاهی اوقات با خود گفته ايد »احساس مي كنم از من خوشش نمي آيد«  يا 
» شك دارم كه حقيقت را مي گويد«. در واقع زبان بدن شما مانند حركات و 
حالات صورت شما بسيار رساتر و واضح تر از كلام شما سخن مي گويد و همه 

ما در همه حالی و ناخودآگاهانه در حال تفسير زبان بدن هستيم.
حركات بدن انسان ها بيانگر احساســات و افكار آنان است. حتي اگر با زبان 
سر و كلماتي كه به زبان مي آورند سعي در مخفي كردن احساسات و افكار 
خود داشته باشند! باز هم زبان بدن شان، دست شان را رو مي كند. تحقيقات 
روانشناسان بيانگر اين حقيت اســت كه در زمان يك گفت وگوي رو در رو، 
تنها 7 درصد از پيام ما از طريق لغات و كلمات انتخابي، به مخاطب منتقل 
مي شــود. 38 درصد مقصود ما از طريق لحن صدا، بلندي و كوتاهي صدا، 
افكت هاي صوتي و ... انتقال پيدا مي كند و 55 درصد، يعني بيش از نيمي  از 

پيام ما به وسيله حركات بدن به مخاطب مان منتقل خواهد شد!
بنابراين بهتر است زبان بدن خود را بشناسيم تا بتوانيم در ارتباط با ديگران، 
زبان بدن خود را كنترل و برای هدف مشخصی به كاربرده و در عين حال زبان 
بدن ديگران را نيز بفهميم و تفســير كنيم. حركات صورت و بدن، وضعيت 
اندام ها و ميزان فاصله ای كه با ديگران در حين ارتباط داريم زبان بدن ما را 
تشــكيل مي دهند.  زبان بدن در بين فرهنگ ها و كشورهاي مختلف به جز 
اختلافات مختصري كه در ادامه مطلب آمده است معناي مشترک و يكساني 

دارد يكي از تفاوت ها در زبان بدن، در نشانه هاست.
سطوح ارتباط عبارتند از:

 واژه ها : کلامي  که با زبان بدن مي گويیم
 لحن: طرز بیان واژه

 زبان تن
هر سه عامل ياد شده در ارتباط موثر نقش دارند  ولی مشكل اينجاست كه ما واقعا از 
زبان تن مان آگاه نيستيم و نمي دانيم كه زبان بدن  مثلا طرز نگاه كردن در انتقال 
پيام، از واژه ها بسيار غنی تر است. پس برای برقراری ارتباط  سالم بايد از زبان بدن 

خود آگاه و از ميزان تاثيری كه بر ديگران می گذاريم ، مطلع شويم.

دکوراسيون

طنز

آموزش

وقتی میزان ادراک مشــتری از خدمات ارائه شده کمتر از 
انتظارات او باشد مشــتری ناراضی خواهد بود. مشتريان 
ناراضی به دو دســته تقسیم مي شــوند : آنها که اقدامي  
صورت مي دهند و آنها که اقدامي  انجام نداده و به اصطلاح، 

مشتريان خاموش نام دارند.
 مشتريانی که اقدامي انجام مي دهند نیز به نوبه خود به دو 

دسته اصلی زير تقسیم مي شوند:
1( مشتريان شاکی که اقدام خصوصی انجام مي دهند: اين  
دسته از مشتريان رفتار نســبتا ملايمي  داشته و به جهت 
نارضايتی ، ديگر از ســازمان خريد نکرده و به دوستان و 

آشنايان خود نیز در زمینه خريد هشدار مي دهند.
2( مشــتريانی که اقدام عمومي  انجام مي دهند: رفتار و 
واکنش های اين مشــتريان در پاره ای از مــوارد منجر به 
کاهش شديد محبوبیت برند در جامعه خواهد شد. از جمله 
اقدامات اين دسته مشتريان شــاکی ، شکايت به مراجع 
قانونی و اقدام حقوقی علیه شــرکت ، پیگیری مستقیم 
جهت جبران خســارت وارده و تــلاش در جهت تخريب 

برند در مجامع عمومي  است. با توجه به 
ظهور پديده هايی چون اينترنت، وبلاگ، 
شبکه های اجتماعی، ايمیل و... تخريب 
نمودن برند توسط مشــتری شاکی در 
دنیای امروز بسیار ساده تر بوده و همچنین 
بسیار ســريع اتفاق مي افتد)بسیاری از 
ما هنوز ايمیل هايی کــه در زمینه وجود 
چسب زخم در کیک يک قنادی يا کیفیت 
بد غذای يک رستوران به دستمان رسیده 

بود را به خاطر داريم(.
برای درک بهتر میــزان اثرگذاری تخريبی 
مشتری شاکی تصور کنید به منظور خريد 
يک گوشی تلفن همراه وارد يک فروشگاه 
شده ايد و در حین اينکه فروشنده در ضمن 
معرفی قابلیت های گوشی و تعريف از خدمات 

شرکت، حسن انتخاب شما را نیز تحسین 
مي کند، يک مشتری شــاکی وارد 

فروشگاه شده، همان مدل گوشی 
را روی میز پرت کرده و شروع به 

بدگويی از فروشنده و درددل 
با شــما در زمینه خدمات 

بد شرکت نمايد! در اين 

صورت شما برای خريد چه تصمیمي  خواهید گرفت؟
آثار نارضايتی مشــتری در پديده هايی چون ايجاد وجهه 
منفی و بدنامي  برای بنگاه، از دست دادن ارزش عمر مشتری، 
بازدارندگی مشتريان بالقوه و جديد، ادامه فعالیت با بی علاقگی 
و از روی ناچاری، تبلیغات دهان به دهــان منفی و مخرب، 
سرزنش، نکوهش و شکايت از شــرکت با ديگران و ... نمود 
مي يابد. مهم ترين نکته برای مديريت مشتريان شاکی، اقدام 
سريع و از دست ندادن زمان اســت. بر اساس تحقیقات به 
عمل آمده هر يک دقیقه برای مشتری شاکی، به اندازه شش 
دقیقه مي گذرد و اگر يک مشــتری پس از 5دقیقه انتظار، با 

حالت پرخاش اعلام کرد که نیم ســاعت است 
معطل شده کاملا حق با اوســت. ايجاد ساز و 

کاری برای مديريت اين زمان به نحو مطلوب 
بسیار ســودمند خواهد بود که برای اين 

امر مي توان از تکنیک هايی چون تعبیه 
تلويزيون در محل انتظار مشــتری، 
پذيرايی از وی، قرار دادن بروشورها 
و روزنامه ها و مجلات در جلوی چشم 
او و از همه مهم تــر ايجاد فضای 
راحت و خودمانی استفاده کرد. 
به همین دلیل است که 96درصد 
از مشتريان شاکی، درصورتی 
که به شــکايت آنها ســريعا 
رسیدگی شود، باز مي گردند و 

وفادار شــده و حتی در صورت اقدام مناسب درصد وفاداری 
ايشان نسبت به زمان پیش از نارضايتی افزايش خواهد يافت.

اقدامات لازم جهت مديريت مشتريان شاکی به شرح 
زير است:

1( شناسايی مشتريان شاکی: بر اســاس کدهای رفتاری 
مشتريان و ايجاد کانال ارتباطی با مشتريان مانند مراجعه 
حضوری، تماس تلفنی، ايمیل و... مي توان مشتريان شاکی 

را شناسايی کرد.
2( واکنش مناسب: همانگونه که پیش تر اشاره شد اقدام به موقع 
در اين مرحله بسیار اهمیت دارد. همچنین به جهت تسريع 
در کسب رضايت مشــتری بايد ساختار سازمانی 
سازمان به شکلی طراحی شود که مشتری با 
تعداد کارمند کمتری مواجه شود و در صورت 
امکان اولین نفری که با مشتری مواجه شد )که 
معمولا مسئول شکايت ســازمان است( 
آنقدر اختیار داشته باشد که بتواند با تصمیم 
ســريع و عدم نگرانی از بازخواست توسط 
مقامات بالاتر به مشــکل مشتری رسیدگی 
نمايد. 3( بازگردانی مشتری شاکی: با اقدام 
مناسب و رسیدگی به شکايت مشتری، مي توان 
از رويگردانی مشــتری و تخريب برند توسط 
وی جلوگیری کرده و میزان وفاداری او را بهبود 
بخشید که اين امر، افزايش طول عمر مشتری و معرفی 

مشتريان بیشتر توسط وی را به همراه دارد.
4( عارضه يابی شکايت ها: در اين مرحله مي توان از رويه های 
استانداردی چون خطوط راهنمای ايزو 10002 ياری جست. بدون 
شک رسیدگی به شکايت يک مشتری پايان راه نیست، 
زيرا ممکن است اين مشکل تکرار شده و هزينه های 
چندباره به سازمان تحمیل نمايد. با استفاده از 
تکنیک هايی چون تجزيه و تحلیل آثار 
شکست و نمودار استخوان ماهی و 
به کار گیری قانون بیست هشتاد 
پارتو مي توان دلايل شکايات 
را طبقه بندی و اولويت بندی 
نمــوده و با برطــرف کردن 
دلايل اصلی شکايات در راه 
 کسب رضايت مشتری گام

 برداشت.

راهكارهايي براي كاهش نارضايتي مشتريان 

وقتی مشتری  اعصاب ندارد

چگونه از ديگران، درست كمك بگيريم؟
پيشنهاد

وضعيت  ثبت  املاک واقع در حريم 
در لغت ذيل واژه حريم آمده اســت كه پيرامون 
و گرداگــرد خانه، مكانی كه حمايــت و دفاع از 
آن واجب باشــد  و جمع حرم و احرام و احاريم 
است.  ماده 136 قانون مدنی حريم را چنين بيان 
مي كند: » مقداری از اراضی ملك و قنات و نهر و 
امثال آن است كه برای كمال انتفاع از آن ضرورت 
دارد. « همچنين مــاده 139 همين قانون بيان 
می دارد كه حريــم در حكم ملك صاحب حريم 
است و تملك و تصرف در آن كه با طبيعت حريم 

منافات دارد بدون اذن مالك درست نيست. 
حريم، ملك تبعی است.  يعنی از توابع ملك است 
و مالك مي تواند خود در حريم لاعوض يا در مقابل 
اخذ عوض صرف نظر كند. حريم اختصاص به چاه 
و قنات و خانه و مزرعه و بــاغ ندارد، بلكه دهات 
هم حريم دارد و در حريم ده از حق تعليف دواب 
و كندن بوته ها و مانند اين امــور بهره می برند. 
فروش حريم دهات كه در بعضی شــهرها مانند 
تهران ديده شده وجه شرعی و عرفی ندارد.  حريم 
اصولا  از اقسام حق ارتفاق اســت و موضوع آن 
منفی است يعنی منع از تصرف زيان آور حريم بر 
طبق اصول در زمين موات ايجاد مي شود نه در 
املاک ولی، وضع كنونی آن مبهم است! در قانون 
آب و نحوه ملی شــدن آن مصوب 1347 حريم 
در املاک نيز شناخته شــده است. رويه قضايی 
نيز متمايل به شناســايی حق حريم در املاک 
اســت اما چرا ما حريم را برای راه ها، رودخانه ها، 
خطوط انتقال نيرو و انرژی مثل نفت، گاز و برق 
به رسميت مي شناسيم، به عبارت ساده فلسفه 
حريم چيســت؟ اصولا حريم برای كمال انتفاع 
از اين اراضی و پيشــگيری از خطرات احتمالی 
راجع به موضوع هر كدام از موارد فوق الاشــاره 
است. مثلا در قانون پيشگيری و مبارزه با خطرات 
سيل مصوب 1348/3/5 آمده است كه به منظور 
حفظ جان و مال از خطرات سيل و تامين بهداشت 
عمومي  اقدامات لازم را بــرای حفظ و اصلاح و 
احداث مسيل و سيل برگردان و كشيدن كانال را 
به عمل آورد و اگر املاكی را برای اين هدف مورد 
لزوم تشخيص دهد آنها را تعريف يا تملك نمايد 
و در مسير اين احداثات و رودخانه ها و حريم آنها 
از هرگونه ساخت و ساز و مســتحدث و اعيانی 

جلوگيری نمايد. 

حقوق کسب و کار آگاهی

مديــران پس از تجزيــه و تحليل محيــط، تعيين 
جهت گيري ســازماني و تعريف ماموريت، ارزش ها، 
چشــم انداز و اهــداف ســازماني آمــاده  تعييــن 
استراتژي هاي ســازماني هستند. تعيين استراتژي 
عبارت اســت از فرآيند تعيين زمينه هاي عملكرد 
مناسب جهت دستيابي به اهداف سازماني در راستاي 

ماموريت و فلسفه  وجودي سازمان.
 به عبارت ديگر استراتژي ها بايد تحليل هاي محيطي 
را منعكس كرده و منتج به رســيدن به ماموريت و 
اهداف سازماني شــوند. روش ها و مدل هاي تعيين 
استراتژي به تبع مديريت استراتژيك، از يك تكنيك 
و دستورالعمل خاص پيروي نكرده، هريك حاوي يك 
مفهوم و يك بينش هستند. در اين راستا مدل هاي 

برنامه ريزي استراتژيك فراواني موجود هستند كه 
انتخاب آنها با توجه به ماهيت شركت، وضعيت صنعت 
مربوطه و شرايط محيطي صورت مي پذيرد. بنابراين 
مي توان ادعا كــرد كه در هر شــركتي كه مديريت 
استراتژيك پياده شده است، يك مدل برنامه ريزي 

استراتژيك منحصر به فرد به كار رفته كه مي تواند در 
آن عملا از يك يا چند مدل برنامه ريزي استراتژيك 

كلاسيك استفاده شده باشد. 

مدل هاي انتخاب استراتژي 
با كمك اين مدل هــا و ابزارهاي علمــي، انتخاب 
استراتژيك انجام مي گيرد. مدل هاي زيادي در اين 
زمينه معرفي شــده كه ما در اينجا فقط به ذكر نام 

تعدادي از آنها مي پردازيم:
 BCG مدل -
GE/IE مدل -

SWOT مدل -
SPACE مدل -

مدیرانچگونهاستراتژیانتخابميکنند؟

پيش از هــر چيز بايد بدانيد درخواســت كمك از 
ديگران نه تنها بد نيســت كه مي تواند نشان دهد 
شما چقدر باهوش هستيد! اين كار نشان مي دهد 
كه شما قضاوت خوبي داريد و مي دانيد چه چيزي 
را مي دانيد و چه چيــزي را نمي دانيد. علاوه بر آن 

كمك گرفتن، از هدر رفتن زمــان، انرژي و منابع 
بســيار زيادي جلوگيري مي كند البته مساله تنها 
درخواست كمك نيست بلكه انجام اين كار از روش 

درست آن است؛ دفعه بعد كه كمك نياز داشتيد: 
ســوال تان را با چيزي كه مي دانيد شــروع كنيد. 

اول مشق شــب تان را انجام دهيد! اطلاعات كافي 
را درباره مســاله يا مشــكل تان در زمينه خاصي 
كه بــا آن مواجه هســتيد، جمــع آوري كنيد. به 
طرف مقابل ايده اي دربــاره اينكه تا اين لحظه چه 
كاري را تمام كرده ايد و چه چيزهايي را مي دانيد، 

بدهيد و ســپس صحبت تــان را با گفتــن اينكه 
چه چيزي درباره اين مســاله يا مشــكل برجسته 
است، شــما در كجا يا درباره چه چيزي درگيري 
 داريد يا درباره چــه چيزي به كمك نيــاز داريد،

 ادامه دهيد. 


